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Nagymákfán civil összefogással, a
Nagy mákfáért Egyesület szervezésében eb-
ben az évben is megrendezik a nagymákfai
hét eseményeit. Az ünnepi rendezvénysoro-
zat a település búcsújával kezdődik, június
13-án vasárnap délelőtt 11 órakor ünnepi
szentmisét mutat be Burusán József esperes
a nagymákfai Erdei Iskolában. A turistaház
– miként számos porta is – számtalan ren-
dezvényt fogad be. A gazdag programkíná-
latot lapunk 13. oldalán adjuk közre.

Búcsú
Nagymákfán

Emlékező tisztelgés
a hősök emléke előtt

Május utolsó vasárnapján a hősi halottak-
ra emlékeztünk. Vasváron délelőtt fél tizen-
egykor a Himnusz eléneklését követően Bu-
rusán József esperes mondott imát a hazáért
hősi halált halt katonák emlékére. Ezt köve-
tően a Kardos László Általános Iskola diák-
jai, az Őszirózsa Népdalkör és a Vasvári Ze-
nebarátok Egyesülete adott ünnepi műsort,
vezényelt Komor András karnagy.

A fiad hazatér című Várnai Zseni verset
Kulcsár Kinga szavalta el. Boldogasszony
anyánk, égi nagy pátrónánk – énekelték a
keserédes egyházi éneket a népdalkör tag-
jai, majd Rauch Enikő szavalatát követően
Fejes József nyugállományú ezredes, a Vas-
vári Köztestületi Tűzoltóság elnöke ünnepi
beszédben emlékezett a hősökre, a világ-
égés forgatagában elesett katonákra és civil
áldozatokra.

„Nemzetünk hősi halottainak kegyelem-
teljes tiszteletét megfelelő módon kifejezés-
re kell juttatni, és az utókor számára meg
kell örökíteni – mondták ki már 1917-ben.

Ennek szellemében a második világhá-
borút követő első években még megtartot-
ták a Hősök emlékünnepét május utolsó va-
sárnapján, sőt emlékművek is készültek. Az
ünnep azonban fokozatosan elhalt, mivel a

Horthy-hadseregben szolgált katonákat egy
fasiszta hadsereg tagjainak minősítette a
mindinkább a kommunisták által uralt poli-
tika. A szovjet vezetésű Szövetséges Ellen-
őrző Bizottság is azt követelte a kormány-
tól, hogy szüntesse meg az emléknapot. Ezt
követően 1956-ban a Hősök terén kicserél-
ték az 1929-ben elhelyezett emlékkövet, s a
Gebhardt Béla által tervezett magyar hősök
emlékkövét állították a helyére. Sok helyen
még azután is megemlékeztek az elesett ka-
tonákról, csak nem május utolsó vasárnap-
ján, hanem halottak napján.

Az 1914-től 1918-ig tartó I. világháború-
ban az Osztrák-Magyar Monarchia 51 mil-
lió lakosából 9 millió katona vonult be hadi
szolgálatra. A történelmi Magyarország te-
rületéről 3 millió 800 ezer. Hazánk ember-
vesztesége halottakban 660 ezer főre tehető,
s ehhez hozzá kell még számítani az 1 mil-
lió 400 ezer sebesültből azt a 800 ezer sú-
lyos sebesültet, akik az elszenvedett sérülé-
sek következtében munka- és keresőképte-
lenekké váltak, és nem feledkezhetünk meg
arról a 830 ezer katonáról sem, akik fogság-
ba estek, s amit azután betetézett az igaz-
ságtalan és szégyenteljes trianoni béke.

(Folytatás a 2. oldalon)

Május 20-án Körmenden rendezték a TÁ-
MOP-3.2.4.-08/1-2009-0028 jelű nyertes
projekt nyitó rendezvényét. „A minőségi ok-
tatás, az olvasási és a digitális kompetenciák
fejlesztése és az életen át tartó tanulás hátterét
biztosító XXI. századi könyvtári szolgáltatá-
sok megteremtése partnerségben, az esély-
egyenlőség jegyében a ‘nyugati végek’
könyvtáraiban.” A győztes program a térség
könyvtárainak összefogásával ért célba. A
nyitó rendezvény sajtótájékoztatóját Kör-
menden a Polgármesteri Hivatalban tartották,
melyen az érintett települések: Körmend, Kő-
szeg, Nádasd, Őriszentpéter, Szentgotthárd,
Vasvár képviseltette magát.

Az elnyert támogatás összege: 47 millió
763 ezer 227 forint. Az összegből a telepü-
lések önkormányzatai az alábbi megosztás-
ban részesülnek: Körmend 22 millió 410
ezer 308 forint (ebből projektmenedzser és
konzorcium szintű 9 millió 421 ezer 760 fo-
rint), Kőszeg 4 millió 751 ezer 457 forint,
Nádasd 2 millió 596 ezer 488 forint, Őri-
szentpéter 3 millió 463 ezer 949 forint,
Szentgotthárd 6 millió 843 ezer 990 forint,
Vasvár 7 millió 697 ezer 35 forint.

A projekt megvalósításának ideje: 2010.
március 1-jétől 2012. február 28-ig.

Nyertes városok,
könyvtárak

Tájékoztatjuk a Tisztelt Lakosságot,
hogy az Okmányirodában az ügyfél-
fogadás – az épület felújítása miatt –
június 17–18-án (csütörtökön és pén-
teken) egész nap szünetel.
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A II. világháború magyar áldozatai szá-
mokban kifejezve is megdöbbentőek: 330
ezer katona, 80 ezer civil, és 200 ezerre te-
hető a holocaust áldozatainak száma. Ez
összesen 580 ezer ember. E történeti tények
okozzák azt a máig ható fájdalmat, mely en-

nek a hallatlanul nagy emberáldozatot kö-
vetelő világégésnek köszönhető. Tágabb ér-
telemben nincsen olyan magyar család, aki
ne veszítette volna el valamelyik tagját.
Túlélő már alig akad körünkben. Az a kis-
lány, aki soha életében nem láthatta édesap-
ját, nagybátyját, hiszen a háborúból két ge-
neráció férfinépe nem tért haza soha többé.
Nem voltak hősök... inkább áldozatok. Ál-
dozatok, akárcsak az itt hagyott özvegyek,
árvák! Elmondjuk minden évben. Miért?
Azért, hogy emlékezzünk. Emlékezzünk rá-
juk, s arra, hogy a rengeteg szenvedés, vér,
áldozat nem volt hiábavaló. Az emlékezés
pedig szolgáljon tanulságul, hogy becsület-
tel, tisztességgel lehet és kell helytállni em-
bertelen körülmények között is!

S nemcsak ma, hanem amikor csak lehet,
órákat kell beszélni a maiaknak arról, hogy
milyen lehetett papírbakancsban, vékony
posztóban csúszni-mászni Isonzó, Doberdo

lövészárkaiban, Lemberg mocsarában,
megjárni a második világháború poklát
nemcsak a mínusz negyvenfokos hideg mi-
att, de a sztalinorgonák pokoli pergőtüzében
félelemtől rettegve, hasalva a T34-esek alatt
remegő fagyos földön. Milyen lehetett 18
évesen reménytelenül szuronyrohamra
menni, félholtan vánszorogni a fogolytábor
felé, vagy málenkij robotra elhurcolva?

Igen, beszélni kell ezekről, nemcsak a tör-
ténelmi tudás, a múlt ismerete kedvéért, ha-
nem hogy tudjuk megbecsülni a békét, az
egyre nehezedő, de még békés, nyugodt éle -
tet. Tovább kell adni, hogy kiket is rejtenek a
nevek, melyik családhoz fűződnek, kié a ke-
reszt: S átadni gyermekeinknek, unokáink-
nak, hogy őseink sem voltak jobbak, mint
más nemzet fiai, de rosszabbak sem!

A politika felelőssége pedig, hogy soha
többet ne kelljen újabb emlékkövet állítani!

Engedjék meg, hogy egy gyermekkori
személyes élményemet megosszam önökkel.
Apám, aki az erdélyi Nagyszebenben szüle-
tett, mindig büszke volt arra, hogy magyar.
Kicsi koromban szülőfalumban a templom-
nál – ha arra vitt az utunk – apám mindig
megállt, csendre intve bennünket, s egy ma-
gas valami előtt madárral a tetején elcsende-

sedett, elmélázott, majd kis idő után fejét
meghajtva folytattuk utunkat. Ugyanez tör-
tént halottak napján a temetőbe tartva, csak
akkor nagy örömünkre gyertyát is gyújthat-
tunk. Később értettem csak meg, hogy a II
világháborúban elvesztett bajtársai – köztük
az 1944-ben Budapest védelmében eltűnt –
István öccse előtt is így rója le tiszteletét. Ő
maga pedig fogságba esett. Ez az emlék má-
ig elkísért, és gyakran emlegetem gyermeke-
imnek és fogom emlegetni unokáimnak is.”

Fejes József így zárta emlékező beszé-
dét. Az áldozatok előtt fejet hajtva a költőt
idézem:

Boldog, ki itt jársz, teéretted is 
Megszenvedett, ki lent nyugszik, a holt;
Véres harcok verték fel hírét,
De csak a béke katonája volt.
Bár az emlékezet fakul, dicső emlékük

legyen velünk örökre: nyugodjanak béké-
ben!

Az ünnepi beszédet követően a hősi em-
lékműnél a város vezetői, pártok, civil szer-
vezetek és az egykor hősi halált haltak hoz-
zátartozói helyezték el az emlékezés virá -
gait. Az ünnepség a Szózat eléneklésével ért
véget.

– sok –

Emlékező tisztelgés a hősök emléke előtt
(Folytatás az 1. oldalról)

3 milliót nyert a zeneiskola
A Vasvári Városi Zeneiskola Szabó Zol-

tán igazgató vezetésével és a szülők, gyer-
mekek kitartó munkájának köszönhetően
részt vett egy hazai üzletlánc által meghirde-
tett versenyben. Bármennyire is hihetetlen,
de egy bizonyos termék kupakjaiból ők gyűj-
tötték a legtöbbet. A több millióra tehető ku-

pakokat nemcsak beküldték, de az országos
versenyt is megnyerték. Ezzel az iskola mar-
kát 3 millió forint üti. Ám mint minden ne-
mes célra történő elköltést, ezt is számlával
kell igazolni. Akárcsak az utófinanszírozásos
pályázatoknál. A zeneiskola hangszervásár-
lásra kívánja költeni ezt a komoly összeget, s

a vásárlást mintegy megelőlegezte most az
önkormányzat. Az így „hitelezett” 3 millió
forintot – miután a pályázati pénz megérke-
zik a zeneiskola számlájára – a hitelbe kapott
3 millió forintot visszautalja a fenntartó
számlájára. Mit is tehetnénk hozzá? Nem
elég hogy jól zenélnek, ráadásként még jól is
sáfárkodnak a kupakokkal. Gratulálunk a ze-
neiskola valamennyi tanárának, diákjának és
a segítő-közreműködő szülőknek!
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A határokon átívelő közös osztrák-
magyar Kneipp-projekt nyitó konferen-
ciáját jelenlétével tisztelte meg Dr. Hor-
váth István, hazánk bécsi nagykövete. A
nyitottságról, az osztrák-magyar vi-
szonyról, ázsiónkról és az utóbbi idők
hisztériakeltő vélelmezett magyar bűnö-
zés burgenlandi jelenlétéről kérdeztük a
nyitó konferencia szünetében. Természe-
tesen vasvári kötődésére voltunk kíván-
csiak, hisz köztudott, népes vasvári ro-
konságból származik.

– A szülők révén vasvárinak érzi magát.
Honnan e kötődés, milyen lelki múltból táp-
lálkozik ez a lokális együvé tartozás?

– Vasvárral úgy kezdődött a kapcsola-
tom, hogy születésemet követően – amikor
közeledett a front Budapesthez – a 10 év
alatti gyermekeket kitelepítették a főváros-
ból. Akinek rokonai voltak, azokat a roko-
nokhoz, akiknek meg nem, őket meg köz-
ponti gyűjtőhelyre, a várostól jó messzire,
hogy a háború viszontagságaitól ne szen-
vedjenek. Én a szüleim segítségével ide ke-
rültem Vasvárra, mivel ők itt születtek, sok-
gyermekes családból. Gyermekfejjel hosszú
időn át meg voltam győződve arról, hogy
mindenki valamilyen módon rokonságban
van velünk. Édesanyámék ugyanis 13-an
voltak testvérek, s anyám volt a legkisebb.
Gondolhatja, milyen népes famíliát alkot-
tunk, mennyi fel- és oldalági rokonom volt.
Nos, így kerültem ide Vasvárra. Hároméves
koromig itt is éltem, mert a vidéki ellátás
sokkal jobb volt, mint a háború utáni Buda-
pesten. Az itteni keresztszülőknél éreztem
biztonságban magamat. A keresztapámék
kétéltű életet éltek. Keresztapám vasutas
volt, mellette teheneket és lovakat tartott, s
én ebbe bele is nőttem. Zigmund Freud
ugye azt mondja, hogy a gyermek első 3 éve
meghatározza további sorsát. Már csak eb-
ből kiindulva is elmondhatom, hogy ben-
nem ez a csodálatos vasvári világ maradan-
dó nyomokat hagyott. Megtanultam a vidé-
ki életet szeretni és becsülni is.

– Tevőlegesen is részt vett ebből a vidéki
életből?

– Igen. Amikor nagyobb lettem, alig vár-
tam, hogy vége legyen az iskolának, s azon-
nal utaztam Vasvárra, ahol a szünidő 2–3
hónapját eltölthettem. Úgy 11 éves lehet-
tem, amikor keresztapám már jelentős mun-
kákkal bízott meg. Nekem kellett a tehene-
ket befogni, meg elmenni a Csörnöc partjá-
ra őrizni a teheneket és terelni, s megtanul-
tam sok mindent, ami a vidéki élethez kap-
csolódik. Vidéki srácként a madarak nyel-
vét, a növényzetet, a táj adottságait, élmé-
nyeit mind magamba szívtam. A búcsúhe-
lyeket, a sok rokont, a városnak a romanti-
káját, amikor még nem volt villany, hanem

petróleumlámpával világítottunk. S jött a
vasárnap, amikor keresztapám fényes csiz-
mát húzott s együtt ballagtunk a vasárnapi
misére. Keresztanyám ez idő alatt megfőzte
a vasárnapi ebédet, jött a rokonság, s a ba-
rackfa alatt a kertben a terített asztal körül
együtt fogyasztottuk el az ünnepi ebédet.
Ezek kitörölhetetlen, együvé tartozást adó
élmények. Számomra ma is olyan az a vi-
lág, amilyen meseszerűnek én megismer-
tem. Tudom, azok az idők soha nem térnek
már vissza. Mégis csodálatos. Itt tanultam
meg tisztelni a természetet, az embereket,
az emberi munka becsületét is. Mivel a ro-
konság jelentős része még mindig itt él, hát
szívesen jövök bármikor Vasvárra, így erre
a konferenciára is, hisz ilyenkor alkalmam
nyílik meglátogatásukra is.

– Ön Bécsben nagykövetként szolgálja
hazáját. A régiót összehasonlítva lát-e kü-
lönbséget, azonosságot a két nép mentalitá-
sában?

– Nagy híve voltam mindig az osztrák-
magyar együttműködésnek. A nyolcvanas
években írtam egy könyvet, amibe a kiadá-
sakor, 1993-ban Kohl-kancellár egykori
biztonságpolitikai tanácsadója, Horst Tel-
chik írt előszót. Vele nagyon jó barátságban
voltam. Az előszóban azt írta: Horváth Ist-
ván mindig nagy barátja volt Németország
mellett Ausztriának. Akkor még nem is
gondoltam, hogy egykor bécsi nagykövet
leszek. Meggyőződésem, hogy Magyaror-
szágnak Ausztria a nyugat felé vezető kapu.
Az osztrákokban hallatlan nagy szimpátia él
irántunk, de el kell mondanom, hogy a kö-
zös történelemnek köszönhetően bennük ez
a tisztelet sokkal nagyobb, mint viszont.
Amikor Magyarország 2004-ben uniós tag
lett, akkor egy általános közvélemény-kuta-
tást végeztek náluk. Nos, abban Svájc ka-
pott 76%-ot, s 75%-kal rögvest utána min-
ket magyarokat tartottak az osztrákok a leg-
szimpatikusabbaknak, s csak jóval keveseb-
bet, 51%-ot kapott Németország, s jócskán
lemaradva a sor végén kullogott Olaszor-

szág és az összes többi európai ország. Erre
mi nagyon büszkék lehetnénk... Ez mutatja,
hogy Ausztria becsben tartotta a mi törté-
nelmi hagyományainkat és tartja ma is, s
valahogyan úgy tekintenek bennünket, az
1867-es kiegyezést de az azt megelőző kort
is figyelembe véve, hogy nekik ez volt az a
terület, ahol sikerrel tudtak tevékenykedni.
Mindig hangsúlyozták – ez ma sincsen más-
ként –, hogy a Balkánra Magyarországon
keresztül vezet az út, és e miatt a két nép
rendkívüli módon egymásra utalt.

De túl a felmérésen, más komoly dolgok
is történnek, hisz tenni kell a jószomszédi
viszonyért. A közös kormányüléseket min-
den évben megtartjuk Ausztriával, ami mi-
nőségi változást, előrelépést jelent a koráb-
bi kapcsolatokhoz képest is. 2005 óta mű-
ködik egy Regionális Fórum, amelyben a
nyugat-magyarországi és kelet-ausztriai tar-
tományok együttműködését igyekszünk el-
mélyíteni, közös nevezőre hozni, ezzel a
kölcsönös előnyökön alapuló kulturális és
gazdasági lehetőségek tárházát biztosítva a
két ország számára.

– Ausztriában a választások hevében sok
rossz hír is érkezett. Nevezetesen: a rólunk
kialakult jó képet némileg árnyalja a politi-
kai csatározás hevében felerősített rossz
kép, amely a burgenlandi magyar betörések
megszaporodását hangsúlyozza, erősíti fel.
Kvázi devalválódni látszik történelmi közös
múltunkban is gyökerező ázsiónk. A hivata-
los politika szintjén is helyet kapott ez a ma-
gyarok elleni tiltakozás?

– A legfelsőbb politika szintjén ez abszo-
lút nem jelenik meg, sőt. Arról igyekszik
meggyőzni az osztrák lakosságot, hogy a
statisztikát nemhogy rontották volna az el-
múlt időszak eseményei, de javították, hi-
szen a shengeni határnyitás óta statisztikai-
lag is csökkent a bűnözés. Nyilván a határ
mentén van egyfajta félelem, amit az átjár-
hatóság miatt tapasztalható negatív krimi-
nálhelyzet indukál, ami inkább lakossági
táplált érzet, mint valóság. Az osztrák poli-
tika az ottani emberek megnyugtatására je-
lentős katonaságot állomásoztat Burgen-
landban. Azt is látni kell, hogy burgenlandi
a honvédelmi miniszter, s miután a burgen-
landi tartományi főnök szociáldemokrata, a
lakosság nagy része is tradicionálisan szoci-
áldemokrata, ezért kicsit a választási kam-
pánynak is része ez a fogás. Kicsit hagyjuk
még itt a honvédséget a magyar határ men-
tén! – vélekednek a választói voksoktól füg-
gő politikusok. Ám meggyőződésem, hogy
az őszi választások után a határőrséget visz-
sza fogják vonni a határ mentéről, hisz en-
nek csak szimbolikus jelentősége van.

– Köszönöm a beszélgetést, jöjjön más-
kor is Vasvárra!

– bodorkós –

Vasvári gyökereim eltéphetetlenek
Beszélgetés Dr. Horváth Istvánnal, a Magyar Köztársaság bécsi nagykövetével
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Kneipp-siker osztrák-magyar összefogással
Sikeres pályázat, sok-sok munka, no és a természet ereje

Május 19-én a „Kneipp összeköt – hatá-
ron átnyúló egészség- és turizmusfejlesztés
a klasszikus Kneipp természetgyógyászat
jegyében címet viselő projekt nyitó konfe-
renciáját Vasváron rendezték, melynek ház-
igazdája a Nagy Gáspár Kulturális Központ
volt. A most nyertes projektnek köszönhető-
en a teljes projekt 999.982,8 eurót nyert, eb-
ből az ERFA támogatás 849 985,38 euró, a

hazai társfinanszírozás, amit a magyar ál-
lam nyújt 84 ezer 998,28 euró. A kölcsönös
partnerségen alapuló program a Vasi Hegy-
hát Többcélú Kistérségi Társulás (vezető
partner) 13 résztvevő településének össze-
sen 784 ezer 988,4 eurót, a társpartnerek-
nek, így a Stájer Tartományi Szövetségnek
150 ezer eurót, a Magyarországi Kneipp
Szövetségnek 64 ezer 999,4 eurót juttat.
Összességében a „Kneipp összeköt” című
projekt az osztrák-magyar ETE-program tá-
mogatásával valósulhat meg. A Hegyháton
13 településen 18 Kneipp-elemet építenek
fel. Az abban résztvevők e falvakat temati-
kus úton járhatják végig. A résztvevő tele-
pülések: Alsóújlak, Bérbaltavár, Csehi-
mindszent, Gersekarát, Győrvár, Hegyhát-
szentpéter, Kám, Mikosszéplak, Oszkó, Pe-
tőmihályfa, Rábahidvég, Szemenye, Vasvár.

A rendezvényen megjelent térségi pol-
gármestereket, a magyar és osztrák előadó-
kat Fukszberger Imre a Vasi Hegyhát több-
célú Kistérségi Társulás elnöke köszöntötte,
összegezve a Kneipp-projekt fél évtizedes
történetét, amely az egyesület megalakítá-
sával kezdődött, majd a sikertelen és végül
most a sikeres pályázattal jutott starthely-
zetbe. A 2009-es sikeres pályázatnak kö-
szönhetően a határon átívelő projekt 1 mil-
lió eurós támogatásban részesült. Az oszt-
rák partnerség nemcsak az együttműködést
jelenti, de a sok-sok tapasztalat átadását és
átvételét is. 

Gerd Krakowitzer, a Stájer Kneipp Szö-
vetség elnöke kifejtette: a Kneipp, Sebasti-
an Kneipp (1821-1897) domonkos szerze-

tesnek köszönhetően ma már az orvostudo-
mányban, a megelőzésben, a gyógyulásban,
a lélek- és test karbantartásában elismert
módszernek számít. Ehhez környezettuda-
tos magatartásnak is társulnia kell. Csak a
karbantartott, megóvott természetes kör-
nyezet alkalmas arra, hogy befogadja ezt a
projektet. A legfontosabb a marketing, kép-
zés mellett, hogy az állam is vegye észre, jó

célra áldoz, ha erre a
speciális területre költ, s
nemcsak a betegségek
kezelésére, hanem a pre-
vencióra, a megelőzésre.
Általa, a Kneipp sikeré-
re alapozva sok-sok
megspórolt táppénzes
nap és sok-sok előállított
GDP is e végterméknek
tekinthető. Rámutatott:
Ausztriában, Stájeror-
szágban jelentős kutatási

munkát végeznek, melyben a természet és
lélek harmonikus kapcsolata a programban
résztvevők tapasztalatán és összefogásán
alapszik. Az almaút mára Stájerország
egyik legjelentősebb turisztikai attrakciójá-
vá nőtte ki magát. Az abban résztvevő gaz-
dák ökoszemlélete és nyitott befogadó ké-
pessége egész Európából vonzza az érdek-
lődőket.

Dr. Garda Károly, a Magyarországi
 Kneipp Szövetség elnöke köszöntőjében el-
mondta, nagyon boldog, hogy a hazai Kne-
ipp-mozgalom ügyét sikerre tudták vinni. A
berlini fal leomlását követően a határok át-
járhatóvá váltak, ám sok olyan területe van
az ökogyógyászatnak, amit ma még nem
akarunk tudomásul venni. Ki lehet monda-
ni, ez a szándék bizonyos lobbykörök (vél-
hetően a gyógyszerlobbyra gondolt) szán-
dékával ellenkező.

Dr. Horváth István, a Magyar Köztársa-
ság bécsi nagykövete köszöntőjében rámu-
tatott: Németországban integrativ medicinát
folytatnak, s ebben az őselemek mellett a
mozgásnak, az egészséges táplálkozásnak
kiemelt szerepet tulajdonítanak. 

A Pannon Termál Klaszter képviseleté-
ben megjelent Kiss-Herold Gabriella el-

mondta, hogy a Kneipp Európában országo-
kat, embereket, szervezeteket köt össze. Ki-
emelte az összefogás jelentőségét – mintegy
emlékeztetve arra a fontos kezdeményezés-
re, hogy a régió gyógyfürdői a Pannon-me-
dence gyógyvízkincsére építve – összefogá-
suknak köszönhetően a gyógyturizmus pia-
cán még sikeresebbek. Ám az is látható,
hogy ma már csak gyógyfürdőt kínálni ke-
vés. A piacon komplex programok, egész-
ségmegőrző, korszerű táplálkozási és Kne-
ipp-ajánlatok is kellenek a még nagyobb si-
kerhez, melynek összetevői között az
egészségturizmus része a gyógyturizmus-
nak, s e folyamatban, az egészség helyreál-
lításában, szinten tartásában a Kneipp sem
nélkülözhető. Az egészségturizmusban ma
már komplexen kínálják a gyógyturizmus, a
wellness, a fittnes, a SPA szolgáltatásait. E
komplex programban a közös együvé tarto-
zás, az összefogás, az együtt erősebbek va-
gyunk, kvázi sikeresebbek lehetünk mód-
szere erősítheti a Kneipp-projektben részt-
vevő osztrák és magyar feleket. Közösen
azon kell fáradoznunk, hogy a közös víz-
kincset mintegy Hungaricummá tegyük a
nemzetközi gyógyturizmus piacán.

Dr. Szücs László tiszti főorvos kendőzet-
lenül tárta a hallgatóság elé a térség egész-
ségügyi problémáit. Nos, amit elmondott,
az bizony erősen igényli a test- és léleképí-
tő program adaptációját, sőt a helytelen
életmód elemeinek mellőzését, a helyes
életmódra nevelést is.

A projektet Kovács István, a Promen Ta-
nácsadó Kft. ügyvezetője ismertette, a
hegyháti Kneipp térség terveit pedig Rápli
Pál az Altus Savaria Tervező Iroda Kft.
ügyvezetője. Stájer részről két képzőmű-
vész, Peter Knoll és Karl Mild ismertette-
művészeti elképzeléseit és tapasztalatait. A
„léleképítés” „lélekerősítés” komoly ténye-
zőnek számít Ausztriában. Éva Pataki a Ke-
let-Stájerországi Turizmus Szövetség iroda-
vezetője a fentiekben már említett almaút
programelemeit mutatta be, s egyben meg-
hívott minden résztvevőt Ausztria kertjébe,
vagyis Grác mellé a hegyekbe. A Székely-
föld gyógyvizes fürdőinek „rehabilitációs”
projektjét pedig Takács Edvárd okleveles
táj- és kertépítő mérnök ismertette zamatos,
képes előadás formájában. Ha összességé-
ben nézzük a nyitó konferencia ismeret-
anyagát, elmondhatjuk, hogy számunkra, a
13 hegyháti települést 18 helyszínnel be-
kapcsoló Kneipp-út kialakításánál talán épp
az erdélyi volt a legrokonszenvesebb, mond -
hat nánk: a leginkább adaptálható elemeket
láthattuk. 

A konferencia beszélgetéssel, kölcsönös
kapcsolatépítéssel zárult.

– bodorkós –
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Május 26-án ismét „összedugták a fejü-
ket” a Hegyháti Kistérség Kulturális Köz-
kincs Kerekasztal résztvevői.

A kerekasztal résztvevői már többedszer
találkoztak a Hegyháton. A tagok között
voltak polgármesterek, kulturális szakem-
berek. Mindannyian ugyanazon céllal. A
kultura ápolása, az értékek megmentése, a
meglévők megtartása, újak megismerése.

A találkozó a szemenyei templomnál
kezdődött Gergye Rezső a Nagy Gáspár
Kulturális Központ igazgatójának köszön-
tőjével. Frigy Nikoletta egy rövid orgona-
mű előadásával örvendeztette meg a vendé-
geket, majd a templom felújítási munkáiról
hallhattunk rövid ismertetőt a település al-
polgármesterétől.

Rövid autózás után az alsóújlaki Árpád-
kori kápolnát mutatta be Velladics László
alsóújlaki polgármester.

Varga Károly vállalkozó rezidenciáját is
megismerhették a résztvevők. A tulajdonos
őshonos állatok tartásával foglalkozik első-
sorban. Megkóstolhattuk az általa készített
mangalica húsból készült termékeket. Be-
pillanthattunk a mai világ egy őstermelőjé-
nek napi gondjaiba.

Végül a kerekasztal résztvevői megtár-
gyalták a nyári és őszi időszak kulturális
programjait.

Sejberné Szabó Mariann

„Kerekasztal”
Az eltelt időszakban több alkalommal

utaztak a Hegyhátról vidékfejlesztési szak-
emberek, polgármesterek tapasztalatcseré-
re, szakmai tanulmányutakra az Ausztriá-
ban már jól működő Kneipp-térségekbe. A
közös eszmecserék mellett az osztrák szak-
emberek elképzeléseit is tükrözi az a tema-
tikus útvonaljavaslat, amelynek megvalósí-
tását lehetővé teszi a közös projekt. Wkfm.
Gerd Krakowitzer, az Österreichischer Kne-
ippbund Landesverband Steiermark vezető-
je, a projekt osztrák közreműködő szerveze-
tének első embere arról beszélt, miért lehet
ideális a Hegyhát arra, hogy Kneipp-kistér-
séggé fejlődjön. A szakember véleménye
ebben meghatározó lehet, hisz gyermekko-
ra óta híve a Kneipp-módszernek és amel-
lett, hogy pozitív egészségügyi hatásairól
számtalan iskolapéldával szolgál, turisztikai
szempontból is fontosnak tartja az egész-
ségügyi mozgalmat.

– Ön szerint mi a Kneipp-módszer leg-
fontosabb üzenete, hatása?

– A Kneipp-eszme közel áll az emberek-
hez és az egészséggondozás a Kneipp-mód-
szerrel nagyon fontos lehet, de ugyanilyen
meghatározó turisztikai szempontból is. 

– Mi a legnagyobb előnye a módszernek
a többi egészségmegőrzési módszerrel
szemben?

– A Kneipp a legátfogóbb program, ami
az egészségmegőrzést illeti. A Kneipp-mód-
szer öt eleme a víz, a táplálkozás, a gyógy-
növények felhasználása, a mozgás és az
életmód. Ezekre épül az eszme. Ezek fogas-
kerék módjára egymásba kapaszkodnak, és
egyedülálló hatást fejtenek ki együtt. Ami a
legfontosabb hatás, az az életrend, életöröm
kérdése. Az embereket boldoggá, elégedet-
té teszi. Fontos még, hogy a Kneipp-alkal-
mazások nem bonyolultak, mindenki köny-

nyen megérti, mit kell tenni. Sokat segíte-
nek ebben a Kneipp aktiv klubok is, akik tá-
mogatják ezeket az alkalmazásokat és Kne-
ipp szellemében segítenek az életmódot ki-
alakítani.

– Ön hogy ismerkedett meg a Kneipp-
módszerrel? 

– Én szerencsés voltam. A nagyapám
már gyermekkoromban megismertetett a
módszerrel. A nyári szünetet nála töltöttem,
és minden nap reggel, felkelés után egy
Kneipp-alkalmazással kellett kezdenem a
napot. Például a felső testemet hideg vízzel
kellett lemosnom. Gyerekként nem tűnt
vonzónak mindez, de az életem során meg-
tanultam értékelni ezt a módszert, és ma
már 30 éve vagyok elnöke egy Kneipp aktív
klubnak, 12 éve pedig az osztrák Kneipp-
bund Landesverband Steiermarknak vagyok
elnökség tagja, vezetője.

– Ön melyik elemét emelné ki a Kneipp-
módszernek, amit leginkább kedvel? 

– Én minden nap valamilyen Kneipp-
módszert alkalmazok, felváltva. Felkelés
után például a fürdőszobában meleg hideg
vizes váltott alkalmazásokkal kezdem a na-
pot, majd talpmasszázzsal folytatom. És
ami a legfontosabb: pozitívan tekintek az
előttem álló 24 órára.

– A Hegyháton is rövidesen meghonosod-
hat a módszer a projektnek köszönhetően.

– Igen. Én mindenkinek ajánlom, kezdje
el minél hamarabb a módszerrel való ismer-
kedést, lépésről lépésre. A Kneipp-módszer
nagyon jól illeszkedik majd a Hegyhát ter-
mészeti adottságaihoz is. Bízom benne,
hogy ebben a régióban is aktívvá válnak
majd a Kneipp segítő klubok és a gyönyörű
térségük lakói jobban meg tudják ismerni a
Kneipp világát.

Pogács Monika

A Hegyhát mint Kneipp-kistérség

Tájékoztató
Értesítjük a lakosságot, hogy a Zala-De-

po Kft.-vel történő együttműködés kereté-
ben a hulladékszállításban résztvevő családi
házas háztartások ingyenesen 1 db hulla-
déktárolót vehetnek igénybe.

Az átvétel időpontja:
• 2010. június 10-én 7–12 óráig és
• 2010. június 11-én 13–18 óráig.
Az átvétel helye: Árpád tér 8. szám (volt

bölcsőde) udvarán.
Azon idős és beteg emberek, akik az el-

szállítást nem tudják megoldani, de igényel-
nek hulladéktárolót, kérjük, az 572-021-es
telefonszámon Auer Mihálynénak jelentsék
be. Részükre eljuttatjuk a tárolókat.

Sajnos nem tudunk biztosítani az edé-
nyekből azoknak, akiknek hulladékszállítá-
si díjhátraléka van.

Ahol konténeres hulladékgyűjtés van, ott
természetesen ezután sem kell hulladéktá-
rolót alkalmazni, ezért kérjük, ne igényelje-
nek.

Vasvár Város Önkormányzata

A Magyar Madártani és Természetvédel-
mi Egyesület és az Őrségi Nemzeti Park
Igazgatósága június 4–6. között Vasvár-
Nagymákfa mellett rendezi meg a VI. Ma-
gyar Biodiverzitás Napot. A háromnapos
rendezvény alatt botanikusok és zoológu-
sok serege – mintegy 70 fő – veszi górcső
alá a Csörnöc-patak melletti rétek és erdők
élővilágát. Az ország minden sarkából érke-
ző szakértők az egysejtűektől kezdve, a
gombákon, rovarokon át az emlősökig az
összes szemük elő kerülő állat- és növény-
fajt meghatározzák. A lajstromba vett élőlé-
nyek számát később egy listán közzé fogják
tenni. A korábbi gyűjtéseken (Baranya,

Veszprém, Nógrád megyék) a legkisebb faj-
szám is elérte az 1500-at, de volt példa
2300-at is meghaladó eredményre. Egy-egy
biodiverzitás napi hétvégén gyakran talál-
nak védett, fokozottan védett vagy roppant
ritka fajokat, így a Csörnöc mellett is meg-
van rá az esély, hogy a természetvédelem
számára helyben eddig ismeretlen állat
vagy növény kerüljön elő. A szervezők kor-
látozott számban szívesen látják a helybéli
látogatókat, elsősorban a biológia iránt ér-
deklődő diákokat. Esetükben kérik, hogy
legfeljebb 10 fő esetén az illetékes iskolai
tanár keresse meg a szervező Kovács Ti-
bort, tel: 06-30-2757010.

Fókuszban az élővilág
sokszínűsége

www.vasvar.hu
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A szűkebb haza történelme iránt érdeklő-
dők közül sokan eljöttek Vasvárra. A május
27-én két helyszínen megtartott tudomá-
nyos fórumra több mint félszáz kutató,
szakember és más egyéb vendég volt kíván-
csi. Jó néhányan megyén kívülről is jöttek.
Az „1000 éves Vas megye” programsorozat
központi rendezvényét délelőtt a városhá-
zán Kovács Tilda nyitotta meg.

Vasvár alpolgármestere hiva-
tásából merített szép hasonlattal
élt. Vas vármegye egy ezredéve
itt kezdődő gyermekéveit egy
boldog gyermekkorhoz hasonlí-
totta. Kedves szavakkal invitálta
a vendégeket a Kultúra Magyar
Városának tüzetesebb megisme-
résére. Hamvas Bélát idézte, aki
szerint egy települést nem az ott
élők lélekszáma, hanem kultúrá -
ja avat várossá. Ezt követően
Majthényi László megyei alel-
nök nyitotta meg a rendezvényt,
aki elmondta, hogy a tavaly júni-
usban püspöki szentmisével megkezdődött
„1000 éves Vas megyét” ünneplő rendez-
vénysorozat bár hivatalosan idén augusztus
20-ig tartana, de még őszre is terveznek né-
hány dolgot. Az emlékbizottság kiadja Né-
meth István néhai megyei főépítész művét,
mely 300 vasi műemléktemplomot mutat be.
Ugyancsak kiadják Vas megye településtör-
téneti bibliográfiáját, s az emlékév legfonto-
sabb rendezvényeként jelölte meg ezt a vas-
vári összejövetelt. Nagy jelentőségű megye-
történeti kulturális kincsként jelölte meg a
Németországból két éve hazakerült megye-
zászlót, melynek restaurálásáról délután dr.
Zágorhidi Czigány Balázs múzeumigazgató
külön előadást is tartott. Majthényi alelnök
megköszönte a szintén jelen lévő dr. Gyu-
rácz Ferenc főszerkesztőnek, hogy a Vasi
Szemle idei utolsó száma megjelenteti majd
e megyetörténeti konferencián elhangzó 13
előadás teljes anyagát. Délelőtt dr. Nagy
Zoltán megyei múzeumigazgató, délután a
múzeum előadótermében Tilcsik György a
levéltár igazgatója elnökölt.

Őrség és Tótság című előadásában Ben -
czik Gyula arról beszélt, hogy a két jól is-
mert történeti kistájnév írásban viszonylag
későn, a 15–16. században fordul elő elő-
ször. A tót név szlávul beszélőket jelölt.
1391 előtt az őrök egyes csoportjait külön-
külön nevezik meg, ezért legalább öt őrség-
ről lehet beszélni, melyek nevét a terület öt
vízrajzi nevéből képezték, s ezek az őrzen-
dő területet is megadják. Kerca, Kerka, Sza-
la, Monorosd (Mogyorósd) őreiről szólnak
a források. Magának az Őrségnek a neve
feltehetően aztán keletkezett, hogy az őrök
elvesztették korábbi jogállásukat, s jobbá-
gyokká lettek.

További érdekes eladások hangzottak el:
Németh Péter (Szabolcs-Szatmár-Bereg

Megyei Múzeumok Igazgatósága) Állam-
alapítás-kori földváraink keltezéséről, Zsol-
dos Attila (MTA Történettudományi Inté-
zet) A Héder nembeli Kőszegiek családi tör-
ténetéről, dr. Zágorhidi Czigány Balázs a
vasvári sánc keleti oldalán meghúzódó mik-
rotáj Árpád-kor végi társadalmáról beszélt.
Kóta Péter (Pázmány Péter Katolikus Egye-

tem) A vasvári káptalan scriptorai 1328–ban
címmel, C. Tóth Norbert (MTA – Magyar
Országos Levéltár): Vas vármegye 1427.
évi adókerülőiről, Nógrády Árpád (MTA
Történettudományi Intézet): Sárvár 1454.
évi ostromáról és annak következményei-
ről, Vajk Borbála (Pázmány Péter Katolikus
Egyetem) pedig a középkori Ikervárról tar-
tott előadást. Az ifjú kutatóhölgy édesapja
egyébként – mint az kiderült – a vasvári
múzeumot is sok-sok értékkel gazdagító dr.
Kiss Gábor régész kutató, aki maga is
„Térszemlélet és térszervezés a kora Árpád-
kori Vas vármegyében” címmel tartotta meg
előadását. Horváth Richárd (MTA Történet-
tudományi Intézet) Vas vármegye archonto-
lógiájáról beszélt (1458–1526-ban) Domin-
kovits Péter (Győr-Moson-Sopron Megyei
Levéltár) Vas vármegye és az inszurrekciók
a 17. században címmel tartott érdekes elő-
adást. Ez volt a felvezetője a már említett
Vas vármegye 17. századi inszurrekciós
zászlóját bemutató ismertetésnek, mely
egyúttal záró eladásként is szerepelt.

Mint akkor már „HAZATALÁLÁS
SZENT ISTVÁN NAPJÁN” címmel la-
punk is beszámolt, különleges történelmi
ereklyét fogadhatott városunk 2008. au-
gusztus 20-án, mikor is Szent István király-
ra emlékezve a megyei közgyűlés ünnepi
ülését itt tartotta meg. Tanúi lehettünk egy
tragikusan magyar sorsú bujdosó történelmi
zászló szülőföldre való hazatalálásának.

A megyei közgyűlés elnöke, Kovács Fe-
renc a megye polgárai nevében vette át a
csöngei Horváth család leszármazottaitól az
egykor Vas megyei önkéntesek által hasz-
nált hadi zászlót, melyről akkor még hiá-
nyos ismereteink voltak. Feltételezni lehe-
tett, hogy a lobogó legalább kétszáz éves, s
már az 1809-es francia háborúban, akár a

győri csatában is részt vett. Ami biztosnak
tűnt, hogy az 1848–49-es szabadságharcban
is használták. A vasiakból álló nemesi ban-
dérium tagjai ez alatt vonultak harcba, míg-
nem a világosi fegyverletétel után Horváth
Elek hozta haza magával Csöngére. Azóta
az ő leszármazottai őrizték nemzedékről
nemzedékre, s amikor a család egy része a

háború után Németországba me-
nekült, oda is magukkal vitték.
„Nagymamám kívánsága volt,
hogy ha Magyarország újra sza-
bad lesz, akkor ide kell hozni,
vissza kell hozni a zászlót. Azt
akartuk, hogy biztos helyre, jó
kezekbe kerüljön...” – mondta el
meghatottan a Nürnbergben élő
Nagy Sándorné Porkoláb Ilka az
átadáskor.

Azóta a megyei közgyűlés
megbízásából neves restauráto-
rok elvégezték a szükséges mun-
kákat és vizsgálatokat. Ezek
eredményét foglalta össze dr.

Zágorhidi Czigány Balázs történész, a vas-
vári múzeum igazgatója, s a történelmi
zászló különleges értékeit méltatta. Jóval
régebbi mint eredetileg hitték. Ráadásul a
17. század második feléből származó zász-
lót egyedi Vas megyei címerábrázolás díszí-
ti, amely a kutatók számára meglepetést je-
lent.

A megyecímer címerállata, a strucc
egyértelműen felismerhető rajta, szájában a
patkóval, a strucc két oldalán áll összesen öt
bástya, illetve toronyszerű építmény, ennek
a szimbolikáját még közelebbről nem sike-
rült megfejteni, de minden bizonnyal a járá-
sokra utalhat... Egyik felén latin felirat hir-
deti Vas vármegye nevét. A 270x110 cm-es
trapéz alakú kézi varrású, sodrott selyemfo-
nalból és gyapjúból szőtt aranyszínű zászló
selyemlapján vékonyan felhordott olajfesté-
sű motívumok láthatók. A lángnyelvecskék
egyértelműsítik egykori hadizászlói szere-
pét. Restaurálása utáni elhelyezéséről ez-
után döntenek majd. A terv szerint a megye-
házán lesz elhelyezve, de a restaurátorok
szakvéleménye szerint speciális körülmé-
nyek szükségesek a tárolásához. Másolat is
készül róla, így remélhetőleg a vasvári me-
gyetörténeti kiállításon is látogathatóvá vá-
lik majd.

A konferencia zárszavában Tilcsik
György kimagasló színvonalúnak nevezte
az egész napos rendezvényt. A Vasvárnak
rangot adó tudományos esemény egyúttal
arra is alkalmat adott, hogy bemutassák és
átadják a kolostorépület déli szárnyának
emeletén a Múzeum mindenkinek program
keretében kialakított – hatvan fő befogadá-
sára alkalmas – új oktató és előadótermet.
Múzeumi séta és térkép-poszterbemutatók
is színesítették még a nap programját.

– aus –

Konferencia Vas vármegye ezer éves történetéről
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Az 1328. esztendő jelentős fordulópont
Vas megye történetében. Ekkor fejeződött
be a királyi hatalom tekintélyének helyreál-
lítása, ami a Kőszegiek tartományúri ambí-
cióinak letörését tette visszavonhatatlanná.

A zilált birtokviszonyok rendezése meg-
kívánta a birtokjogi dokumentumok hitele-
sítését is. Valamikor 1328 elején (hogy pon-
tosan mikor, azt azért nem tudjuk, mert a
rendelet szövege nem maradt ránk) a király
elrendelte, hogy a káptalan új pecsétet ké-
szíttessen, és minden addig kibocsátott ok-
levelét azzal újítsa meg.

Az ország más területein hatalmaskodó
oligarchák leverése nem vezetett a Vasban
megfigyelhető tömeges oklevél megújítás-
hoz. Mi lehet az oka ennek a kivételes hely-
zetnek?

„A körülményekből leginkább valami-
lyen rendellenesség, illetve visszaélés meg-
történtére gyanakodhatunk.” A fennmaradt
oklevelek számarányainak időbeli eloszlása
jól mutatja a kiugró teljesítménynövekedést
(ez a mennyiség az az évi országos termés
egyhatoda!), mindössze negyed év alatt; te-
hát valóban rendkívülinek minősíthetjük az
esetet, és a munka nagyságrendjét.

A történetkutatás már régen megállapí-
totta: a Kőszegiek súlyt helyeztek a közha-
talmi intézmények – országos méltóságok –
megszerzésére, valamint a megyei birtoko-
soknak a familiaritás szálaival a saját érdek-
körükbe vonására. E célok szolgálatában
szükségük volt egy íróapparátusra is. A Kő-
szegiek hivatali tevékenysége felölelte az
iktatást, a határolást, birtokok felülvizsgála-
tát, sőt hiteleshelyi jellegű tevékenységet,
benne közhitelű másolatok, transumptumok
kiadását is.

Kőszegi Henrik köréből ismerjük „Pet-
rus notarius”-t, akit 1270-ben említe-
nek.1288-ban Mihály prépostot nevezik
„magister notariorum domini Johannis pa-
latini”-nek, 1303-ban pedig „Egidius nota-
rius seu officialis domini Johannis palatini”
tűnik föl. Az utóbbi két személyt bizonyára
a vasvári káptalanhoz is szolgálati viszony

fűzte, Egidius vsz. azonos avval az Eguke
jegyzővel, aki 1311-ben óvást jelent be a
(valószínűleg az 1289-es hadjárat során)
harci cselekmények áldozatául esett kápta-
lani levéltár részleges megsemmisülése mi-

att. A vasvári Wlmar fia Bertalan pedig
szintén a nádor és a káptalan szolgálatában
egyaránt tevékenykedett.

A Kőszegi-dinasztia a több generáción át
tudatosan folytatott szervező munka révén a
megye területének és lakosságának nagy ré-
szét képes volt a maga érdekkörébe vonni.
A megyei nemesség nem volt képes ellen-
állni a kiváló stájer és osztrák támogatással
rendelkező nagyuraknak, de az elszenvedett
sérelmek emléke – merthogy a Kőszegiek
eszköztárában megszokottnak számított a
zsarolás, de akár a gyilkosságtól sem riad-
tak vissza hadvezéreik – mint hamu alatt a
parázs, izzott ellenük.

A behódolt nemesek egyre-másra váltak
ki a szövetségből, és a két tűz közé került
dinasztia belső összetartása is meggyengült.
A csatatéren 1319-ben és '26-ban szenved-
ték el a döntő vereséget, a királyi hatalom
jogi megszilárdítását pedig az 1328-ban el-
végzett nagyarányú oklevél-megújítás telje-
sítette be.

A Kőszegiek tökéletesen tisztában voltak
az írott dokumentumok fontosságával. Vi-
szont az, hogy a saját és familiárisaik érde-
kében használták az írásbeliség intézmé-
nyeit, kimeríti a korábban említett „rendel-
lenesség, vagy visszaélés” tényét.

A Vas Megyei Múzeumok Igazgatósága és a Vas Megyei Levéltár
szervezésében Megyetörténeti konferenciát tartottak városunkban
május 27-én, az „1000 éves Vas megye” programsorozat keretén
belül.

A sok szakmai hozzáértőn kívül nem kevesebb történelemkedvelő
is megjelent és, figyelemmel hallgatta a változatos és színes elő-
adásokat.

Az előadók közül akadtak olyanok, akik precizitásukkal, szakmai
tudásukkal, előadókészségükkel, érdekes információikkal, remekül
felépített beszédükkel, vagy nem utolsósorban humorukkal bilin-
cselték le a hallgatóságot.

A délután 4 óráig tartó konferencián többek közt az államalapí-
tás-kori földváraink keletkezésén át, megismerhettük Ikervár közép-
kori létét, a Vas megyei kora Árpád-kori térszemléletet, de Vas me-
gye címerállatairól és Egy mikrotáj társadalomról is hallgathattunk
előadást az Árpád-kor végi időkből, ez utóbbit Dr. Zágorhidi Czi-
gány Balázs történész-muzeológus, a Vasvári Múzeum igazgatója
tolmácsolásában.

Kóta Péter a Pázmány Péter Katolikus Egyetemről érkezett a
kon ferenciára, és a vasvári káptalan jegyzőiről tartott 20 perces,
tartalmas előadást, melynek összefoglalóját a kö vet ke zők ben ol vas -
hat ják.                                  Pusztai Krisztina

Megyetörténeti konferencia

A vasvári káptalan scriptorai
1328-ban

Tel.: 94/573-006, 573-007
Fax: 573-036 • www.blvk.hu

AJÁNLÓ
A Dr. Bendefy László

Városi Könyvtár
új szerzeményeiből

SZAKIRODALOM
• Béres: Cseppben az élet
• Burger: Orbán Viktor: Egy kam-

pány krónikája 2010-05-20.
• Guralnich: Elvis
• Kovács: Doktor néni nagykönyve
• Szerda reggel: Beszélgetések Or-

bán Viktorral
• Templar: Az élet 100 szabálya

SZÉPIRODALOM
• Bennett: Vakok között a király
• Harris: Élőhalottak Dallasban
• Havas: Kedves Sanyi, Feri és a

többiek
• Hill: Érted mindent!
• Reichl: Egy álruhás étteremkriti-

kus titkos élete
• Schlink: A felolvasó
• Wigs: Csöndes kikötő

CD LEMEZ
• Apa: Dalok apukáknak
• Férfiak együtt, szeretettel
• Best of NOX 2002-2009.
• Kálloy Molnár Péter: Pesti álom
• Márió: Válasszunk csillagot
• Now hu. 13.

DVD
• 1 ½ Lovag
• 500 nap (nyár)
• Barbie és a bűvös Pegazus
• A csúf igazság
• Elöttünk a vízözön
• Holdhercegnő
• IMPY csodálatos világa
• A Sittaford-rejtély
• Személyes vonatkozás
• X-men kezdetek
• Zátonyok közt
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102.
születésnapot
ünnepeltünk

2010. április 15-én ünnepeltük Simon
Árpádné (szül.: Szép Mária) 102. születés-
napját a Nyugdíjasok Hegyháti Otthonában
– Oszkóban.

A jeles eseményen jelen voltak a Vas
Megyei Önkormányzat képviseletében Mé-
száros Árpád, a megyei közgyűlés Oktatási,
Kulturális és Ifjúsági Bizottságának elnöke,
Hosszú Zoltán Oszkó polgármestere, Né-
methné Baráth Anikó a Vas Megyei Idősek
Otthona intézményvezetője, Gárdonyi Gé-
záné és Simon Mónika Simon Árpádné
unokái. A színes programról az olaszfai Ma-
ma kórus és az oszkói óvodások gondos-
kodtak.

Az ünnepi köszöntők elhangzása után
először az óvodások köszöntötték dallal,
verssel Mari nénit, majd az olaszfai Mama
kórus énekelt szívhez szóló dalokat. Ezt kö-
vetően Némethné Baráth Anikó intézmény-
vezető meggyújtotta a gyertyát, Mari néni
unokái pedig felszeletelték a tortát és min-
denkit megkínáltak.

Simon Árpádné 1908. április 15-én szü-
letett Oszkóban földműves család gyerme -
ke ként. Egész életében Oszkóban élt, elte-
kintve pár évtől, amikor Budapesten szolgá-
lóként dolgozott. Férjét és egyetlen gyer-
mekét korán elvesztette. Nagyon sokat dol-
gozott, földet művelt, állatokat tartott. Na-
gyon vallásos életet élt. 94 éves koráig ott-
honában volt, kapált a kertben, ellátta a ház-
tartást. 100 éves születésnapján, amikor
megkérdezték tőle, mi a hosszú élet titka a
következőket mondta: „Soha nem bántot-
tam senkit, engem sem bántott soha senki.”

Április 19-én, amikor beszélgettem vele,
hogy emlékszik-e a születésnapi ünnepség-
re, örül-e a szép virágoknak, igennel felelt.
Volt egy kérése, vigyek a virágokból a
templomba Szűz Máriának.

Jó egészséget kívánunk, az Isten éltesse
Mari néni!

Mentálhigiénés csoport

Az elmúlt évek - de akár hetek- tapaszta-
latai alapján elmondható, hogy a veszély-
helyzetek kis országunkban is egyre több-
ször jelennek meg. Gondoljunk csak az ár-
vizekre, vagy a nyári nagy esőzések utáni
pusztításokra. A hírek nap nap után fogla-
koznak a vizek kártételeiről, a szélviharok

okozta károkról. De ne feledkezzünk meg
az ország határán túlról érkező veszélyek-
ről, mint pl. atomerőművek balesetei, föld-
rengések. 

A fent leírtak ismeretében kimondható,
hogy az ilyen helyzetekre nem csak a hiva-
tásos szakembereknek, nem csak a települé-
sek vezetőinek, de a lakosságnak is fel kell
készülnie a megelőzésre, az elhárításra. A
lakosság felkészítése a katasztrófák elleni
védekezés egyik sarkalatos és nagyon fon-
tos része. Ennek keretében évek óta hagyo-
mányosan megrendezésre kerülnek a felme-
nő rendszerű katasztrófavédelmi ifjúsági
versenyek területi, megyei, illetve országos
döntői. Április 15-én Körmenden, a Rendé-
szeti Szakközépiskola sportpályáján került
megrendezésre a Körmendi Polgári Védel-
mi Kirendeltség versenye. Erre a megmé-
rettetésre általános és középiskolai, polgár -
őr és cserkészcsapatok, illetve egy szlovén
ifjúsági csapat jelentkezett. A 22 db négy

fős csapat többek között a polgári védelem,
tűzvédelem történelméről, az árvizek elleni
védekezésről, a tűzoltó eszközök alkalma-
zásából, az alapvető elsősegélynyújtás sza-
bályaiból, a kitelepítés lehetséges végrehaj-
tásából mérettettek meg. Ezenkívül lőtudo-
mányokból is megmutathatták tudásukat. A

verseny után a szakközép-
iskola konyhájában készült
nagyon finom ebéd várta a
versenyzőket. Ebéd után jó
hangulatban ejtettük meg
az eredményhirdetést. Álta-
lános iskolai korcsoportban
első helyezést ért el a vas-
vári Kardos László Általá-
nos Iskola csapata, második
a győrvári iskola csapata,
harmadik helyezett a gerse-
karáti iskola csapata lett.
Ők bejutottak a szombathe-
lyi április 29-én megrende-
zett megyei döntőbe, ahol a
vasvári csapat az előkelő

második helyezést érte el. A körmendi és a
szombathelyi versenyről a résztvevők sze-
mélyre szóló ajándékokkal és olyan plusz
tudással térhettek haza, amelyek a jövőben
értéket képviselnek. A győztes csapat tagjai:
Bangó Richard, Neher András, Németh
Markó, Tamás Richard. Felkészítő tanár:
Dienes Zoltán.

Kívánom, hogy jövőre is csak ilyen kihí-
vásokon találkozzunk!

Ezúton köszönöm meg a HP Magyaror-
szág Kft.-nek, a Vasvár és Vidéke ÁFÉSZ-
nak, Vasvár Város Önkormányzatának, a
Vasvári Önkéntes Tűzoltóság állományának,
a Vasvári Mentőállomás munkatársainak, a
Vasi Hegyhát Kistérségi Társulásnak, a vas-
vári könyvtárnak a felkészülésben és lebo-
nyolításban való közreműködésüket. Nél-
külük nem tudtuk volna ilyen jó eredmény-
nyel zárni ezt a versenyt.

Adorján Tibor
pv alez, iroda vezető

Katasztrófavédelmi
ifjúsági verseny

Sportprogramok
• 9–14-ig nemzetközi utánpótlás torna
• 14–16-ig Vasvár öregfiúk – Videoton

öregfiúk labdarúgó mérkőzés
Koncertek

• 16–18-ig Rith együttes, Anonymouse
együttes és Galeri együttes koncertje

• 18–19-ig Spin Bacters búcsúkoncertje
• 19–20-ig Slinky együttes koncertje

• 20.30–22-ig Lord Sipőcz Band koncertje
• 22–24 óráig Ocho Macho együttes kon-

certje
Családi programok – egész nap

• Fredy bácsi bábszínháza – Piroska és a
farkas

• Főzőverseny helyszíni nevezéssel
• Kutyás bemutató: Vasvári Kutyaiskola
• Lovagoltatás: Káldi Zoltán

• Év sportolója díj átadása
A nap folyamán a gyermekek részére arc-

festés, a felnőttek pedig Paint Ball bemuta-
tóban lelhetik örömüket.

A rendezvényre csak egész napos belépő
vásárolható, melynek ára 1500 forint, elő-
vételben pedig 1200 forint. Ezzel vala-
mennyi program látogatható. A 14 év alatti-
aknak ingyenes a belépés.

Első Vasvári Sport-Zene Fesztivál
Június 26., Vasvári labdarúgó pálya
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15 évvel ezelőtt tartottak először alapít-
ványi gálaműsort a vasvári gyermekekért az
általános iskolában.

A Vasvári Gyermekekért Alapítványt
azért hozta létre a főként tanárokból álló
csapat, hogy a tehetséges vagy éppen hátrá-
nyos helyzetű gyermekeknek segíteni tudja-
nak. A gálaműsor is ebben a szellemben
szerveződik évente. Május végén a verse-
nyeken jó helyezést elért, kimagasló telje-
sítményű tanulók bemutatják „tudásuk leg-
javát” az aulában összegyűlt közönségnek.

A zeneiskolai Csörnök Klarinét Kvartett
– melynek vezetője Kérges Albert – által
előadott Bizet: Carmen Habanera-ja után
Laczó Zoltánné, az alapítvány elnöke kö-
szöntötte a vendégeket.

Az 1–2. osztályos szín-
játszóitól a Kolontos Jan-
kó című tréfás mesét lát-
hatta a hálás közönség. A
gyerekeket betanította
Kovácsné Németh Edit és
Süle Erika tanítónők.

A zeneiskola növendé-
kei közül „színpadra állt”
Németh Zsófia (klarinét),
Wessely Boglárka (zon-
gora), akik csodálatos já-
tékukkal elkápráztatták a
közönséget. Ahogy a há-
rom csengő hangú leány
is. Koroknai Szandra és
Kovács Evelin az idei évben arany és ezüst
minősítést, Varga Zsuzsa a korábbi években
arany minősítést nyert el.

Irodalmi művek előadásában is jelesked-
tek a diákok. Kapornaki Júlia több verseny
győztese meséjével, Koroknai Szandra Ka-
zinczy-díjas tanulónk szavalatával szóra-
koztatta a közönséget.

A tánc sem maradhatott el a műsorszá-
mok közül. A Szombathelyi Táncművészeti
Iskola Vasvári társastánc tagozatának be-

mutatójában látható volt elegáns standard
tánc, majd egy latin-amerikai mix, végül
egy formációs disco tánc. A felkészítő ta-
nár: Horváth Ádám.

Aztán következett a
hab a tortán, az iskolai
énekkar műsora. Külön-
böző műfajú műveket va-
rázsoltak a közönség elé.
Majd mikor azt hitte a
hallgató, ennél már jobb
nem lehet, következett a
zeneiskolai ifjúsági fú -
vós zenekar és az iskolai
énekkar közös produkció-
ja. Pappné Bem Gabriella
és Szabó Zoltán irányítá-
sával olyan csoda részesei
lehettek a hallgatók, ami
után nehéz volt megszó-

lalni. Hangzott el Sejberné Szabó Mariann
igazgatóhelyettes asszony szavaiban. Meg-
köszönte a rendezvény szervezőinek Laczó
Zoltánné és Pappné Bem Gabriella tanárok-
nak, hogy „minden évben lehetővé teszik,
hogy a zene, a mese, a tánc révén gyönyör-
ködhetünk diákjainkban”. Külön megkö-
szönte a zeneiskola tanárainak, a szólót
éneklő Kereszti Lászlónak, a felkészítő ta-
nároknak, tanítóknak, s legfőképpen a tanu-
lóknak.

Jubilált a GÁLA az általános
iskolában

Három születésnapot ünnepeltünk vasár-
nap Oszkón: 25 éves a Hegypásztor Kör, öt
esztendős a Hegyháti Borbarát Kör, és ép-
pen fél évtizede adtuk át a Közösségi Házat.
A jubileumokat most emlékezetessé tettük
egy kézműves műhely megnyitásával is.

Huszonöt év, huszonöt nap – e szlogen-
nel hívtuk ünneplésre mindazokat, akik va-
lamilyen módon részesei szervezetünk te-
vékenységének, vagy csak szimpatizálnak a
törekvéseinkkel.

A rendezvény apropóját az adta, hogy
éppen fél évtizeddel ezelőtt nyitottuk meg
az egykori kocsmából átalakított épület ka-
puit.

Alapításának ugyancsak ötéves évfordu-
lóját ünnepli a Hegyháti Borbarát Kör, így
az érintettek együtt ülték meg a születésna-
pokat.

A születésnapon így térségi borversenyt
is rendeztünk, amelyen csaknem négytucat
fajta hegyháti nedű sorakozott a hozzáértő
zsűri előtt. Az ünneplők és ünnepeltek per-
sze nemcsak poharazgattak: együtt örültünk
annak a kézműves műhelynek, amelyet a
Közösségi Házban frissen alakítottunk ki a
kerékpárkölcsönző helyén. A biciklis cent-
rum természetesen nem szűnt meg, csupán
két házzal odébb költözött

Kovács István, a Hegypásztor Kör elnö-
ke elmondta: a kézművesség mindig is jelen
volt a település életében, s a negyedszáza-
dos civil szervezet működésének is fontos
eleme. Noha rengeteg, a kézművességhez
kapcsolódó programot szervezett a kör az
elmúlt huszonöt év alatt, igazából hiányzott
az a kuckó, ami az otthont jelentette volna.
Közösségi Házunk napfényes, központi he-
lyiségei alkalmasak erre, s bár jelenleg még
hiányos a berendezése, hamarosan bővítjük
a kézműves eszközök tárházát égetőkemen-
cével, fazekaskoronggal, a szalmafonás, a
szövés eszközeivel.

Az elképzelések minden bizonnyal meg
is valósulnak, hiszen a Hegypásztor Kör ne-
gyedszázada csupa siker.

Részleteket olvashatók, és a fényképek
megtekinthetők a www.oszko.hu honlapon.

Ódor Orsolya Márta

Hármas jubileum
Oszkón
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Ismét egy nagyszerű élménnyel gazda-
godhattak azok a zeneszeretők, akik május
29-én szombat délután ellátogattak az I.
Nemzetközi Kórustalálkozóra, a Kardos
László Általános Iskola aulájába.

A rendezvényt Fukszberger Imre, a Vasi
Hegyhát Többcélú Kistérségi Társulás elnö-
ke, Csehimindszent polgármestere nyitotta
meg. A fellépők a kitűnő hangulatú találko-
zón a régi kapcsolatok ápolása mellett,
újabbakra is szert tehettek.

A műsor után dr. Garda Károly ajándék-
tárgyakat nyújtott át az énekkarok vezetői-
nek, és beszédével zárta a tartalmas dél-
utánt.

A nap hivatalos részét követően a talál-
kozó vacsorával, és hangulatos esti boroz-
gatással ért véget.

A házigazda, a Vasvár Városi Kóruse-
gyesület volt, melynek vezetője Dévai Géza
méltán büszke lehetett énekkarára, és ahogy
ő is elmondta a következő riportban, ezen a
délutánon, nem csak a kapcsolatépítésé, a
kiváló produkcióké volt a főszerep, hanem
„egyszerűen” az örömzenélésé is, amit a
vendég fellépők mellett a Vasvári kórus, és

a Vasvári Városi Zeneiskola Ifjúsági Fúvós -
zenekara is magas színvonalon művelt! A
vasvári énekkarnak pedig nem csak múltja,
hanem komoly jövője is van, melyet ke-
mény munkával és szakmai precizitással kí-
ván tovább építeni!

– Hogyan jött az ötlet, hogy legyen Nem-
zetközi Kórustalálkozó Vasváron?

– Ez egy nagyon kacifántos történet.
Még városunk polgármestere, Németh Zsolt
hívott fel 2008 szeptemberében, hogy lenne
egy nemzetközi kapcsolat Ausztriában, amit
érdemes lenne kialakítani, és jönnének hoz-
zánk 2009 júniusában. Természetesen meg-
örültem ennek, hiszen fontos, hogy legye-
nek külföldi kapcsolataink. El is jöttek hoz-
zánk, ami nagyon jól sikerült, közös műsort
adtunk. Majd novemberben visszahívtak
minket, és mi is meglátogattuk őket egy ki-
sebb delegációval St. Veitben. Idén eljött a
Hirnsdorfi Matrózkórus is, akik nemcsak
külsejükkel (matrózfelszerelésükkel) színe-
sítették a találkozót, de repertoárjukkal is
kiváló hangulatot varázsoltak az aulába. A
kórustalálkozó sikeres lebonyolításában
nagy segítségünkre volt Németh Anita, a
Vasvári Ifjúsági Fúvószenekar tagja, aki ki-

tűnő német nyelvtudásával segített áthidalni
az olykor felmerülő nyelvi akadályokat.

A magyar résztvevőket már jól ismertük,
hiszen az Erkel kórussal például már évtize-
des a jó viszonyunk, de a kapuvári és a bu-
dapesti kórussal is nagyon jó kapcsolatot
ápolunk. Az idei kórustalálkozón az amatőr
kórusok krémje vett részt!

Sajnos idén már nem is tudtuk bővíteni a
résztvevők névsorát. 

– Kik vettek részt idén a kórustalálkozón?
– Elsőként a Kapuvári Vegyeskar lépett

fel, majd a Projerni Vegyeskar Ausztriából,
harmadikként a szombathelyi MMIK Erkel
kórusa, utánuk a Hirnsdorfi Seemanschor
(Matrózkórus) színesítette a délutánt, negye-
dikként az Országos Széchényi Könyvtár
Vegyeskara szerepelt, majd házigazdaként a
Vasvári Városi Kórusé volt a főszerep.

A Kórustalálkozó igazi csemegéje pedig
a finálé volt, hiszen a Vasvári Ifjúsági Fú-
vószenekar közreműködésével, valamint az
összes kórus énekével elhangzott Giuseppe
Verdi egyik legnépszerűbb, négy felvonásos
operájából a darab leghíresebb kórusműve a
Va’ pensiero (Zsidók kórusa) eredeti nyel-
ven, olaszul is.

– Mi a véleménye a Vasvári kórus mai
szerepléséről? Milyen házigazdának bizo-
nyultak, hiszen, nem kis teher volt rajtuk?

– Igen, ez így van. Azt kell, hogy mond-
jam, teljesen őszintén, hogy a várakozáso-
kat felülmúlva szerepelt az énekkar. Nem
csak büszke vagyok a kórusomra, de biztos
is vagyok a kórusomban. Egyre jobb a szak-
mai felépítése az énekkarnak, nagyon egye-
nes úton haladunk, eddig is úgy éreztem, de

talán most biztosan mondhatom, hogy befu-
tott a társaság. A nemzetközi kapcsolatok is
jók, Olaszország felé szeretnénk nyitni.

– Mik a tervek a jövőben?
– Augusztusig nagyon komoly munka

fog folyni, hiszen, ha minden igaz, két nap-
ra St.Veitbe és környékére utazunk, ott fo-
gunk szerepelni, és továbbépíteni a nemzet-
közi kapcsolatokat, hiszen az osztrák kóru-
sokban nagyon aranyos társaságot ismer-
tünk meg. Érdekes, hogy bennük egyáltalán
nincsen versenyszellem, a zene öröméért
zenélnek. Már a 2 napos programot is elké-
szítették. A tervek szerint Klagenfurtot
érintve a Wörhti-tónál még egy hajókirán-
dulásra is sor kerül majd, és megnézzük a
Hochosterwitz-i ősi osztrák várat is!

De addig, mint már említettem, nagyon
komoly munkában leszünk, nehéz és még a
mostaninál is színvonalasabb produkcióval
készülünk, Mozart Requiem tételeket is vi-
szünk, valamint Bruckner C-dúr miséjét.
Ami pedig a legnehezebb művet illeti, az
sem fog kimaradni a repertoárunkból, hi-
szen Kodály Zoltán Esti dala is felcsendül
majd. Sokan lebecsülik ezt a művet, és egy-
szerűnek tartják első ránézésre, pedig ez
nem így van. Én most merem elővenni újra,
mert most valóban nagyon jó a kórus, képe-
sek vagyunk magas szinten megszólaltatni.

Nemzetközi dallamok szárnyain

Erkel kórus

Vasvári énekkar
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A Rendőrség Balesetmegelőzési Bizott-
ságai a korábbi évek gyakorlatának megfe-
lelően idén is megrendezik a Kerékpáros If-
júsági Kupát. A vetélkedés felmenő rend-
szerben történik: helyi, megyei, majd orszá-
gos döntők sorakoznak egymás után. Vas-
váron a Rendőrkapitányság Balesetmegelő-
zési Bizottsága is megszer-
vezte a helyi döntőt, mely-
re a kapitányság illetékes-
ségi területén működő ál-
talános iskolák felső tago-
zatos diákjait nevezhették
az intézmények. Az elő-
döntő helyszíne a vasvári
Kardos László Általános
Iskola volt május 4-én. Ba-
zsó Ernő rendőr őrnagyot,
a helyi Balesetmegelőzési
Bizottság titkárát kérdez-
tük a programról:

– Milyen feladatokat
kellett megoldaniuk a diá-
koknak?

– Elméleti és gyakorlati
feladatok egyaránt voltak a vetélkedőn. Az
elméleti részben a kerékpárosokra vonatko-
zó KRESZ szabályokból állítottunk össze
egy tesztlapot a diákok számára, ügyessé-
güket pedig akadálypályán próbálhatták ki.

– Milyen eredménnyel zárult az elődöntő?
– Hatan jutottak tovább, a megyei dön-

tőn ők képviselhetik térségünket.
– Kik szervezték és bonyolították a prog-

ramot?
– A Vasvári Rendőrkapitányság Baleset-

megelőzési Bizottságának elnöke, dr. Házi

Béla rendőr alezredes, Gotthárd Csaba r. fő-
törzszászlós és jómagam szerveztük, bo-
nyolítottuk a programot. 

– Hogy összegezné a verseny tapasztalatait?
– A versenyeken való részvételben évek

óta a vasvári és a csehimindszenti általános
iskola a legaktívabb. De hasonló rendezvé-

nyekkel a többi tanintézményt is aktív rész-
vételre kívánjuk sarkallni. Például a bal-
esetmegelőzés témakörében szervezett, a
megelőzést célzó előadásokkal, propagan-
datevékenységgel. A résztvevők most is
próbára tehették versenyhelyzetben is elmé-
leti tudásukat, gyakorlati felkészültségüket,
ügyességüket, és élményekkel gazdagodva,
tapasztalatokkal felvértezve várhatják a me-
gyei fordulót. Az egyéni verseny legjobb
helyezettjeit értékes ajándékokkal díjaztuk.

pm

Kerékpáros Ifjúsági Kupa

Projerni vegyeskar

Seemanschor – matrózkórus

Széchenyikönyvtár kórusa

A Központi Statisztikai Hivatal (KSH) a
2010. évi XXIV. törvény alapján 2010. júni-
us 1. és június 21. között valamennyi tele-
pülésen általános mezőgazdasági összeírást
(ÁMÖ) hajt végre. A lakossági adatfelvétel
a magyar agrárstatisztika történetének hete-
dik teljes körű összeírása, legutóbb 2000-
ben történt hasonló átfogó felvétel. A fel-
adat szükségességét az indokolja, hogy a
legutolsó teljes körű összeírás óta folytató-
dott a magyar mezőgazdaság átalakulása,
emellett újabb kihívás elé állította az agrári-
umot az is, hogy 2004-ben Magyarország
az Európai Unió tagja lett. Az összeírás cél-
ja, hogy átfogó képet adjon a döntéshozók-
nak és a gazdálkodóknak egyaránt az átala-
kulás folyamatáról, a mezőgazdaság jelen-
legi szerkezetéről és az ágazat szereplőinek
helyzetéről.

Az ÁMÖ kiterjed a földhasználat, a nö-
vénytermesztés, az állatállomány részletes
feltérképezése mellett a mezőgazdaságban

foglalkoztatottak összeírására, a mezőgaz-
dasági szolgáltatások nyújtására és igény-
bevételére, valamint a mezőgazdasági ter-
melési módszerek számbavételére is. Új-
donság, hogy a gazdaságokat a legfonto-
sabbnak ítélt mezőgazdasági tevékenység
földrajzi helyével azonosítják, ennek meg-
határozásához a helyrajzi számot, vagy a te-
rületalapú támogatások esetében meghatá-
rozott MEPAR-azonosítót használják fel.

A termelőket, egyéni gazdaságokat szak-
szerűen felkészített összeírók keresik fel,
akik személyes beszélgetés során töltik ki a
kérdőíveket. A KSH érintett munkatársain
kívül Vas megyében mintegy 430 számláló-
biztos vesz részt a feladat végrehajtásában.
A résztvevők személyre szóló igazolványt
kapnak. Az összeírás időszakában a Hivatal
munkatársai az ingyenesen hívható 06-80-
200-224-es telefon-számon érhetők el, s
készségesen válaszolnak az összeírással
kapcsolatban felmerülő kérdésekre.

Agrárstatisztikai felvétel

Az elmúlt hónapokban sokat fiatalodtunk,
hiszen 7 fiatal is jött hozzánk, nagyon szá-
mítunk rájuk. Bennük van a jövő, szeret-
nénk az ifjúságra is építeni az énekkart, ter-
mészetesen a régi tagokkal együtt, akikre
szintén nagy szükségünk van. A fiatalok, ha
értelmét látják a munkának, lehet rájuk szá-
mítani. Szívesen jönnek a próbákra, fellé-
pésekre, tehát a kórusnak van értelme!

– Mi a Vasvári Városi Kórus célkitűzése,
feladata?

– Több olyan véleményt hallottam az
évek során, hogy a kórustagok szeretik jól
érezni magukat az énekkarban. Ez is nagyon
fontos, igen szerintem is, de nem szabad el-
felejtenünk, hogy az örömzenéléshez a szak-
mai pontosság, precizitás is hozzátartozik. A
kettő egymás nélkül nem működik, és ez na-
gyon komoly odafigyelést, munkát igényel.

A kórus célkitűzése egy folyamat, mégpe-
dig az a folyamat, amelynek segítségével a
zenei kultúrát minél magasabb szinten tud-
juk művelni. Úgy érzem, hogy ez a folyamat
már elkezdődött, és jó úton haladunk, amiről
semmiképpen sem szeretnénk letérni!

– Ehhez kívánok sikereket, jó munkát, és
gratulálok a mai teljesítményhez!

– Köszönöm.
Pusztai Krisztina
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A támogatás feltételeit az egyes szociális
ellátásokról szóló, Vasvár Város Önkormány-
zata Képviselő-testülete 3/2007./II.28./ számú
rendelete 12–13. §-ai szabályozzák.

Vasvár Város Önkormányzata évente visz-
sza nem térítendő helyi, anyagi támogatást
nyújthat rászorultsági alapon az arra rászoruló
családoknak Vasvár Város közigazgatási terü-
letén történő:

a) lakótelek vásárlásához,
b) új vagy használt lakás építéséhez, vásár-

lásához
c) lakás bővítéséhez, korszerűsítéséhez,
d) lakáscélú kölcsön törlesztő részleteinek

megfizetéséhez.
Az önkormányzat lakáscélú támogatásra

az éves költségvetési rendeletében meghatáro-
zott összeget fordíthatja.

Az önkormányzat által vissza nem téríten-
dő támogatásként nyújtható pénzösszeg felső
határa igényenként: 500 ezer Ft.

E támogatásra az a házaspár, élettársak,
gyermekét egyedül nevelő személy és egye-
dülálló jogosult, aki az alábbi feltételeknek
megfelel:

a) az önkormányzat által nyújtott – e ren-
delet 12.§. a–d) pontjaiban felsorolt – támoga-
tásban még nem részesült;

b) a tárgyévet megelőző év június hó 30-át
követően szerzett jogerős építése engedélyt,
kötött érvényes adás-vételi szerződést, telek

vevőkijelölési határozatot kapott, illetve la-
káscélú kölcsönszerződést kötött;

c) családjában az egy főre jutó havi jövede-
lem nem haladja meg a mindenkori legkisebb
öregségi nyugdíj négyszeresét (114.000 Ft/fő)

d) az igénylő(k) összességében 5 millió fo-
rintot meghaladó ingó és ingatlan vagyonnal
nem rendelkeznek, kivéve, ha új lakás építése
esetén az itt megjelölt 5 millió forintnál na-
gyobb összegű ingatlanukat értékesítik és az
ebből befolyó teljes vételárat igazoltan az épí-
tendő lakásra fordítják.

A támogatás igényléséhez csatolni kell:
a) Lakás vásárlása esetén a jogszabályi kö-

vetelményeknek megfelelő, érvényes adás-vé-
teli szerződést.

b) Lakótelek vásárlása esetén az ezt igazo-
ló jogszabályi követelményeknek megfelelő
érvényes adás-vételi szerződést és a beépítési
kötelezettség vállalását igazoló nyilatkozatot.

c) Lakás építése, bővítése vagy korszerűsí-
tése esetén jogerős építési engedélyt.

d) Lakáscélú kölcsön törlesztő részleteinek
megfizetése esetén a lakáscélú kölcsönszerző-
dést.

e) a jövedelemigazolásokat és a vagyon -
nyilatkozatot.

Az igény benyújtásával egyidejűleg nyilat-
kozni kell arról, hogy az igénylő:

a) Önkormányzati támogatást még nem
vett igénybe.

b) Lakásépítési kedvezményt, illetőleg
adó-visszatérítési támogatást vagy hitelintéze-
ti kölcsönt vesz-e igénybe.

c) A tulajdonában(ukban) lévő, 5 millió fo-
rintot meghaladó értékű ingatlant értékesíti és
annak teljes vételárát az új lakás építésére fel-
használja, továbbá vállalja hogy e felhaszná-
lásról szóló okmányokat a támogatás kifizeté-
se előtt becsatolja.

Kérelmet Vasvár Város Képviselő-testülete
Polgármesteri Hivatalának Igazgatási Osz-
tályán kell benyújtani. 

A kérelem benyújtásának határideje: 2010.
június 30.

A támogatás odaítéléséről – Vasvár Város
Képviselő-testületének Egészségügyi, Lakás-
ügyi és Szociális Bizottság javaslata alapján –
a képviselő-testület határoz.

E rendelet 13.§.(5) bekezdés c) pontja sze-
rinti igénylő(k) esetén a támogatás kifizetésé-
re akkor kerülhet sor, ha az igénylő(k) a vál-
lalt kötelezettségüknek megfelelően az ingat-
lan eladásából származó vételár lakásépítésre
való felhasználását igazolják.

A támogatás igényléséhez szükséges for-
manyomtatványok megtalálhatók a Polgár-
mesteri Hivatal Igazgatási Osztályán, ahol
ügyfélfogadási időben személyesen, vagy az
572-021-es telefonszámon kérhetnek felvilá-
gosítást az érdeklődők.

Polgármesteri Hivatal Vasvár

Támogatás telekvásárláshoz, magán lakás
építéshez, lakásvásárláshoz

Kiállítás
– Június 4-én 17 órakor nyílik meg a FE-

HÉRVÁRI VASIAK BARÁTI KÖRE amatőr
festőinek „ÉVSZAKOK ÉS TÁJAK” című
festménykiállítása. Köszöntőt mond: Nagy
Géza, a Fehérvári Vasiak Baráti Körének el-
nöke. A kiállítás június 25-ig látogatható!

– Dr. Surányi István Életmű kiállítás júni-
us–július hónapban.

Rendezvények
– Június 26. 17 óra Fúvós Koncert
– Június 26. Falunap Egervölgyön
– Július 10. Falunap Petőmihályfán, Rába-

hídvégen, Gersekaráton
– Július 17. Falunap Telekesen
– Július 25. Falunap Alsóújlakon
– Július 31. Falunap Püspökmolnáriban
Hírek
– Május 22-én Bérbaltaváron fiatal költők,

írók találkoztak Nagy Gáspárra emlékezve.
– Május 25-én a Művelődési és Sport Bi-

zottság ülése a Kulturális Központban került
lebonyolításra.

– A Szivacs Ifjúsági Információs Pont má-
jus 28-án, Csehiben biciklitúrán vett részt.

– A Fülemüle Népdalkör a sümegi közép-
döntőről kiemelt arany minősítéssel jutott be a

november 6-7-én rendezendő Kárpát-meden-
cei Vass Lajos Népzenei döntőbe.

– Az „Üss a Hasadra” Színjátszó Csoport
június 12-én a Büki Fesztiválon lép fel.

– A Vasvári Színi Egylet június 5-én a
Szombathelyi Börtönben, június 12-én a Büki
Fesztiválon, június 19-én Nagymákfán, július
18-án a Somló Hangja Fesztiválon szerepel.

– A VOSZK június 19-én Gersekaráton ad-
ja elő a Vasvári Legenda című zenés játékát.

– Június 27. – július 16. között ingyenes
angol tanulási lehetőség anyanyelvi tanárral.
Bővebb információ és jelentkezés az intéz-
ményben Rajner Ágotánál.

Felhívás
A Vasvári Napsugár Nyugdíjas Klub a Vas-

vári Nagy Gáspár Kulturális Központtal és a
Vasi Hegyhát valamennyi településével egy kö-
zös akciót szervez. Az akció célja, hogy az 1000
éves Vas megyében, a Hegyhát kulturális érté-
keiknek megőrzésére, továbbörökítésére ráirá-
nyítsuk a köz figyelmét. A másik célunk pedig a
napjainkban már letűnt kultúrtörténeti értékű
falvédők bemutatásával, hogy felidézzük azokat
az időket, amikor ezekkel a gazdasszony keze
által varrott textíliákkal díszített konyhákban
házias ízű étkek készültek, amit aztán volt idő

komótosan elfogyasztani. Így kapcsolódunk a
„SlowFood” mozgalomhoz is. További info a
honlapunkon és az intézményben.

Fotópályázati felhívás
A Vasvári Napsugár Nyugdíjas Klub fotó-

pályázati felhívást ad közre „GYŰL A KE-
RESZTEKBE RAKOTT ÉLET” címmel. A
rendezők célja olyan kultúrtörténeti fotóanyag
összegyűjtése és kiállítása, amely tükrözi a ré-
gi idők aratási munkálatait, a házi kenyérsü-
tést, a búza életként való tiszteletét. Olyan ré-
gi, már bizonnyal meggyűrt, kicsit megsár-
gult, elsősorban eredeti felvételeket várunk,
amin aratási, cséplési munkálatok, esetleg ke-
nyérsütés látható. További információ a hon-
lapunkon és az intézményben.

Állandó programok
– Hétfő 18–20 óra Vasvári Színi Egylet
– Kedd 19–21 óra Konkoly Zenekar
– Szerda 17–18 óra Mákszem Színpad
– 18.30–20 óra Rocky Dilly ARRC
– 18.30–20 óra „Üss a hasadra!” Szín ját -

szó Csoport
– Csüt. 14-15 óra Őszirózsa Népdalkör
– 15–16 óra Napsugár Nyugdíjas Klub
– 17–18 óra Fülemüle Népdalkör
– Szo. 19-20 óra Vasvári Fúvós Zenekar

A Nagy Gáspár Kulturális Központ információi
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Vasvár Város Jegyzője, mint adóhatóság
a szabálysértési eljárás során elkobzott dol-
gok ingóárverés keretében történő értékesí-
tését rendeli el a bírósági végrehajtásról
szóló 1994. évi LIII. törvény, az adózás
rendjéről szóló 2003. évi XCII. törvény, a
szabálysértési eljárás során lefoglalt és el-
kobzott dolgok kezeléséről és értékesítésé-
ről szóló 39/2009. (XII.22.) PM rendelet
alapján.

Az árverés helyszíne: Vasvár Város Ön-
kormányzata Képviselő-testülete Polgár-
mesteri Hivatala belső udvara (9800 Vasvár,
Alkotmány u. 1.)

Az árverés időpontja: 2010. június 16.,
szerda délelőtt 9.00 óra.

Árverésre kerülő tárgyak: 
• 1 darab használt gördeszka – kikiáltási

ár: 2.000 Ft
• 7 db kínai gyártmányú Pintian TS-5200

típusú láncfűrész – kikiáltási ár darabonként
13.000 Ft. A láncfűrészek egyenként kerül-
nek licitre.

A tárgyak átadására kizárólag a liciten
leütött vételárnak a Polgármesteri Hivatal
számlájára történt befizetését követően van
lehetőség.

Kónya Emília
pénzügyi osztályvezető

Hirdetmény

Gyermek -
könyvtári

olvasótábor
A Dr. Bendefy László Városi Könyvtár

az idén is megrendezi napközis olvasótábo-
rát élményekkel teli, tartalmas szünidei idő-
töltést kínálva az alsó tagozatos gyerekek-
nek.

A tábor időpontja: június 28. – július 2.
A tábor díja: 6500 Ft
Jelentkezési határidő: június 11.
Aki velünk tart, megismerhet sok mesét,

játékot, verset, dalt. Részt vehet kirándulá-
son, kézműves foglalkozásokon, sportjáté-
kokban, akadály-
versenyen, stran-
doláson.

Tájékoztatás
és jelentkezési lap
a városi könyvtár-
ban kérhető.

Jelentkezéskor
kérjük a tábori
részvételi díj befizetését.

Egyéb elérhetőségek:
• könyvtár telefonszáma: 94 573-006
• Károlyiné Försönics Katalin: 30/517-7828
• E-mail cím: forsikati@gmail.com

Június 13. (vasárnap)

Erdei Iskola és Turistaház 
11.00 óra: Búcsúi szentmise
14.30 órától zártkörű rendezvény a

Nagymákfáért Egyesület szervezésében,
meghívott vendégek részére. Belépés meghí-
vóval. Tarisznyások fellépése, id. dr. Seregi
János egykori nagymákfai körzeti állatorvos
élménybeszámolója, könyvismertetése.

Június 15. (kedd)

Nagy Gábor birtoka (Buja utca)
19.00 óra: „A humor és a komolyzene

találkozása.” Cselló és hegedűjáték Bódi
Árpád és neje előadásában.

20.00 óra: Jaime Caso perui sámán ri-
tuális szertartása.

A programok alatt pánsípkészítés gyere-
keknek.

Június 16. (szerda)

Vincze György birtoka
(Nagymákfa u. 33.) 

19.00 óra: Wass Albert Est Cs. Szabó
István és neje színművészek előadásában.

20.00 óra: Mikó László a Szennai
Skanzenről vetítettképes előadása.

21.00 óra: „A barokk és a blokflöte.”
Bódi Árpád és neje előadása.

Június 17. (csütörtök)

Németh Zoltán birtoka
(Nagymákfa u. 30.)

19.00 óra: „Salvador Dali nyomában.”
Dr. Szanyi Tamás előadása.

20.00 óra: Kabaré Est Székely Szabó
Zoltán előadásában.

Június 18. (péntek)

Gerencsér Zoltán birtoka
(Nagymákfa u. 61.)

17.00 óra: Bartók: Hegedű átiratok
furulyára Bódi Árpád és neje előadásában. 

18.00 óra: Püspökmolnári Színjátszók
előadása.

Kiss Lajos birtoka
(Akáczfa u. 9.)

19.00 óra: Moldvai táncház a Kákics
Együttes tagjaival, a táncot Kovács Dénes
tanítja, vendég: Sömi és Totya.

A szünetben: „Az ember megjelenítése a
korai képzőművészetben” (kerámia, fa, kő-
szobrászat) Franta Dezső restaurátor művész.

Június 19. (szombat)

Turistaház nagyterem
14.30 óra: Festő alkotótábor képeinek

kiállítás megnyitója. Megnyitja: Franta
Dezső.

Turistaház udvara
15.00 óra: Los Andinos együttes műsora

Nagymákfa utca, Vasvár tábla
16.00 óra: Fafaragótábor által fara-

gott üdvözlő tábla avatása. Avatja: V. Né-
meth Zsolt polgármester, országgyűlési
képviselő. Zene: Los Andinos.

Akáczfa utcai orvosi rendelő
melletti tér

16.30 óra: A Vasvári Kutyaiskola mű-
sora.

Turistaház udvara
17.30 óra: Perjési Rózsika műsora.
18.30 óra: Vasvári Színi Egylet: Az el-

lopott kakas komédia (Kakas szépségver-
senyhez kapcsolódva).

19.30 óra: Pepitó Jam (Szalai Péter ze-
nekarának előadása „hat húr a diplomám”).

20.30 óra: Kassai Nosztalgia Zenekara

Június 14–19. (szombat)

Kiss Lajos birtoka
FAFARAGÓ TÁBOR (A tábor alatt az

egykori nagymákfai cimbalom restaurálása
is elkezdődik.

Június 15–20.

Alkotótelep, Balogh László birtoka
(Nagymákfa u. 17.) 

A szombathelyi legendás civil kezdemé-
nyezésként működött K17 Galéria és Be-
mutató Terem köré csoportosuló alkotói kö-
zösség három alkotóművésszel képviselteti
magát a hagyományteremtő rendezvényen,
amely 20-án kiállítással zárul. A képzőmű-
vészek Balogh László vendégszeretetét él-
vezik. Az alkotók az ő „birtokán” ütik fel
főhadiszállásukat. A festés, grafika műfajait
felvonultató alkotótábor kiegészül fotózás-
sal és faszobrászattal Bodorkós András, a
Vasvári Újság főszerkesztője és Oroszy
Csaba festőművész közreműködésével (Sa-
varia Tandancy Art Group).

Állandó programok

Kiss Lajos birtokán (Akáczfa u. 9.)
Régi asztalos szerszámok bemutatása.
A kiállítást gondozza: Balogh László.

Erdei Iskola és Turistaház
közösségi termében

Szatmári Őrsi nagymákfai kötődésű
iskolás rajzainak kiállítása.

Erdei Iskola és Turistaház
folyosóján 

Krakas Miklós „Nagymákfa, ahogy én
szeretem” című fotóinak bemutatása.

A programok rossz idő esetén az erdei is-
kolában kerülnek megrendezésre.

Programok kalákában Nagymákfán
Programajánló • Június 13–19.
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A magyarnak, ha hívő, két oka is van,
hogy Torinóba zarándokoljon. Tisztelettel
adózni Kossuth Lajos „a turini remete” em-
lékének számkivetettsége helyén, és elné-
mulva imádkozni a „Szent lepel” színe előtt.

Mint ismeretes, a turini vagy torinói le-
pel néven híressé vált ereklye Názáreti Jé-
zus halotti leple. Az evangéliumok tanúsága
szerint Krisztus testét gyolcsba csavarták
miután levették a keresztről, majd ebben te-
mették el. A 4,36 méter hosszú és 1,1 méter
széles, halszálka-mintásan szőtt lenvásznon
egy körülbelül 1,75 méter magas, szakállas
férfi testének lenyomata látható, akit látha-
tóan megkínoztak: erre utalnak a fején, a
kezén és a lábfején található sérülések, va-
lamint egy szúrt seb a szív tájékán. Az má-

ra biztossá vált, hogy nem festmény a le-
nyomat, s ma a kérdéssel foglalkozó mikro-
biológusok azon az állásponton vannak,
hogy a lepel „majdnem biztosan” Jézus ide-
jéből származik.

A Vatikán hivatalosan nem állítja, hogy a
lepel Jézus halotti gyolcsa. Hangsúlyozzák
ugyanakkor, hogy az ereklye mindenképpen
Krisztus szenvedésének erőteljes szimbólu-
ma. A leplet 1578 óta őrzik a torinói Ke-
resztelő Szent János katedrálisban. E több
mint négy évszázad alatt mindössze kilenc-
szer állították ki, ez a mostani volt a tizedik
alkalom.

Pályi Gyula a modénai egyetem profesz-
szora, az Olasz Nemzeti Tudományos Aka-
démia tagja feltárta azt a nem mindennapi
utat, mely az ereklyét Jeruzsálemből Edes-
szán át Konstantinápolyba, Athénbe, a Sze-
rémségbe, a franciaországi Chambérybe, s
végül Torinóba vezette el. Bizonyítékként
bemutatta a pollenvizsgálatot, a lepel nu-
mizmatikai, textiltechnikai és fotográfiai
sajátosságait, a meglepő egyezéseket, a kü-
lönféle elemzéseket és meggondolásokat,
amelyeknek végeredménye zátonyra futtat-
ta az ateisták és szkeptikusok minden olyan
kezdeményezését, melynek célja volt bebi-
zonyítani, hogy a lepel voltaképpen közön-
séges középkori hamisítvány. Persze egyes
tudósok ebbéli igyekezete a hívő emberek
hitét amúgy sem gyengíti, ugyanakkor a
szindológia, a lepellel foglalkozó tudomány
egyre inkább kiterjedtebb, kutatási eredmé-
nyei egyre megdöbbentőbbek.

Az ereklye a kereszténység kétezer éves
történetén át jele annak a Szenvedőnek, aki
ma is a kérdések középpontjában áll, akinek
halála elgondolkoztat, akinek föltámadása
előtt magyarázhatatlanul áll a világ – vallja
Pályi Gyula.

A tíz év után először látható leplet május
23-ig negyvennégy napon át lehetett megte-
kinteni. Május 2-án Benedek pápa is felke-
reste az észak-olaszországi várost, szentmi-

sét mutatott be, és az ereklye előtt imádko-
zott. „Vérrel írt jelkép, a vér pedig egy em-
beré, akit megkorbácsoltak, keresztre feszí-
tettek, és a jobb oldalán megsebesítettek” –
mondta , s hozzátette: „minden vérnyom a
szeretetről és az életről szól”. Ez alatt az idő
alatt kétmillió-kétszázezer zarándok, na-
ponta közel ötvenezer ember jött el, hogy
láthassa a leplet, amelyen Jézus testének le-
nyomata látható. Mostani közszemléjének
vezérmotívuma „Passio Christi, passio ho-
minis” – azaz Krisztus szenvedése az ember
szenvedése volt. Ezzel kapcsolatban a város
érseke, Severino Poletto bíboros arra emlé-
keztetett, hogy a Lepel Krisztus szenvedé-
sének a tükre, amelyet nem lehet elválaszta-
ni az emberi szenvedéstől, a múltbeli és fő-
ként a mai emberek szenvedésétől.

Nem is a kép rejtelmes eredete, mely
mindenkit lenyűgöz, hanem sokkal inkább a
részletek elképesztő megegyezése mindaz-
zal, melyet az evangéliumok írtak le Jézus
szenvedéstörténetéről: a sebek, a vérfoltok,
a töviskorona által okozott sebhelyek, az
ostorozás nyomai. „Íme, az ember!” –
mondta Pilátus bemutatva Jézust a tömeg-
nek. Íme az ember, aki meghalt értünk a ke-
reszten – ismételjük magunknak e mondatot

érzelmektől felkavartan
megállva, majd lenyűgözve
Jézus szenvedésének leg-
kézzelfoghatóbb képmása
előtt. Magam is így voltam
ezzel, mikor kétórás türel-
mes sorban állást követően
néhány percig láthattam.

Vasvárról mások is – a
hírek szerint tucatnyian –
elzarándokoltak ide április
végén.

Egyiküket, Drimmer
Lászlót arról kérdeztem: va-
jon mi volt az a késztetés,

mely rávette őt is erre a hosszú, ezer kilo-
méteres útra?

– Húszas éveimben, már felnőtt fejjel
tértem meg, s ebben döntő szerep jutott a le-
pelnek. Tudományos érdeklődésem során
ismerkedtem meg a vele foglalkozó iroda-
lommal, s nyilvánvalóvá vált számomra,
hogy Krisztus ezt a leplet kifejezetten a mai
tudomány számára hagyta örökül. Mára ju-
tottunk el oda, hogy egyértelmű, szinte do-
kumentumszerű bizonyítékát tárhassuk fel
megtestesülésének és szenvedéstörténeté-
nek. A tudósok közül sokan ennek a felis-
merésnek hatására tértek meg, s máris en-
nek hirdetőivé váltak.

– Magát a találkozást hogyan élted meg?
– A kétórás várakozás, a végtelenül nyu-

godt türelmes sorban állás a legkülönbö-
zőbb hitű és nációjú zarándokok közt maga
is nagy élmény volt. A találkozó pedig vég-
telenül megerősítő hatással bír. Mindszenty
bíboros mondása jut eszembe: Ha akad egy-
millió együttimádkozó magyar, nem vesz-
het el a nemzetünk sem. Azt éreztem tehát
ott ennyi jóakaratú ember közt, hogy nincs
még veszve minden. Azt hiszem, mi ma-
gunk is tanúságtevők vagyunk...

Kossuth Lajos a törökországi emigráció
és száműzetés, amerikai előadói körút, vala-
mint az angliai letelepedése után 1861-ben
költözött Olaszországba. 1865-től élete vé-
géig, 1894-ig – kisebb megszakításokkal –
élt Torinóban. A háza helyén álló mostani
épület falán emléktábla őrzi ittlétét. A szem-
ben fekvő parkban felállított Kossuth-szo-
borhoz honfitársaink folyamatosan hozzák
az emlékezés virágait, s szinte mindig nem-
zeti színű szalaggal átkötött koszorú látható
a talapzaton.

– aus –

Torinói zarándoklat
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Kedves négykerekűn száguldozó isme-
retlen!

Fogalmam sincs, hogy vasvári vagy,
avagy sem. Most már nem is lényeges any-
nyira.

Amiért tollat ragadtam, a következő. Az
Alkotmány utcában találkoztunk egy villa-
násnyi időre. Éppen egy barátommal be-
széltem cca. 2 percet, ő az egyik autóban az
út egyik felén, én a másikban az út másik fe-
lén. Köztünk annyi hely volt, hogy egy autó
talán átfért volna, de nem hiszem, hogy
megkockáztatja az átkelést. Közel s távol
senki. Már éppen befejeztük a beszédet, mi-
kor a semmiből feltűnik egy fekete autó (ez
voltál te) és mint a szélvész közeledett.

Gondoltam magamban, ideér, lassít, mi
meg szépen odébb gurulunk és a helyzet
megoldódik normálisan. Nem így történt. Te
cseppet sem lassítva – lehet, hogy még job-
ban nyomtad a gázpedált – áthúztál közöt-
tünk. Egy koppanást hallottam – ez lehetett
a tükröm, ahogy a kocsid „meglegyintette”,
szerencsére túlélte – te pedig már nem vol-
tál sehol. Ahogy jöttél, úgy el is tűntél. Köp-
ni, nyelni nem tudtunk. Mivel nem lett belő-
le baleset, sem ember, sem autó nem látta
kárát, így akár a feledés homályába lehetne

küldeni az esetet. Mégsem hagy nyugodni
az eset.

Hogy miért? Ezen az úton nemrég tör-
tént egy baleset, aminek gyászos következ-
ménye lett. Ha te ilyen iramban és ilyen
meggondolatlanul vezetsz, könnyen a kór-
házban kötsz ki. Jobb esetben. Rosszabb
esetben a verdádat felcseréled Szent Mihály
lovával. Ami ennél is rosszabb, egy vétlen
issza meg a levét. Tudjuk, a balesetek zömé-
ben nem a hibás jár pórul.

Próbálom magam a helyedbe képzelni.
Nyomod a gázpedált, szépen süt a nap, hall-
gatod a zenét. Egyszerre meglátod a két au-
tót, és köztük a kevés helyet. Bizonyára át-
villan az agyadon, elférsz-e közöttük. Aztán
beugrik a Csillagok háborúja sorozat, ahol
a pilóták ennél nehezebb és nyaktörőbb mu-
tatványokat is megoldottak. Nosza, gye-
rünk! Egy kicsivel több gáz, egy kicsivel
több adrenalin s a meglepődött mezei kocsi-
sok máris eltűntek a visszapillantó tükröd-
ben.

Lehet, hogy nem ismered a mondást?
Lassan járj, tovább érsz (manapság: élsz)!

Aggódom érted.
Jó és alapos gondolkodást kívánva:

Baranyai Gábor

Levél egy ismeretlen autóshoz

Papp-Sárdy n.b.b. Magyar akarok
maradni (2009)

Meghökkentő a cím? Hogy egy még élő
klasszikust idézzek: „Mi az hogy? Nagyon
is.” Azért gondoljunk bele, mi történik körü -
löt tünk az elcsatolt országrészekben. A mos-
tanában legismertebb eset pl. a szlovák
nyelvtörvény, de bármerre fordulunk, talá-
lunk aggodalomra okot adó történést. Elég tíz
percet barangolni a világhálón, hogy többet
megtudjunk erről, mint ami a napi sajtóban
megjelenik. Következzék inkább a lemez.

Sárdy Barbarának ez a harmadik lemeze,
az előző 2003-ban jelent meg. A mostani
szövegileg, zeneileg egyaránt a legkiforrot-
tabb. A zeneszerző Papp Gyula, billentyű-
zött a Mini, a Dinamit és a Skorpió együtte-
sekben; az orgona és a billentyűk hangzása
mindvégig erős a korongon. A zenekar töb-
bi tagja is részt vett a zeneszerzésben, így
sokszínű és cseppet sem unalmas lemez
született.. Pörgős rockot szomorkás blues
követ, néha már dzsesszbe hajlóan. Sárdy
Barbara hangja nagyon jó, egyetlen dalban
sem bicsaklik meg.

A lemez dalait ő írta irodalmi igényes-
séggel szerelemről, mindennapi gondokról,
társadalmi problémákról. A szomorúbb szö-
vegek sem depressziósak, a refrén vagy a
zene ellenpontozza és kiutat mutat a boron-
gós hangulatból. A lemezen mindvégig
meghatározó a magyarságtudat, hol erőseb-
ben, hol visszahúzódóan. Helyet kapott Ady
Endre mindmáig aktuális verse – A hőkölés
népe –, prózában és megzenésítve is tükröt
tartva elénk.

Idézet a Templom és kocsma című dal-
ból:

Templom és kocsma:
ott a király is szolga, és megtanulja a
gazdag, bizony, hogy szegény...
Az öntudat lusta foglya,
a sorsát könnyen elrontja:
vakszerencsét, megúszásokat,
olcsó sikert remél.
A lemezbe a http://www.sardybarbara.hu

honlapon bele lehet hallgatni. Jó szívvel
ajánlom.

Baranyai Gábor

Hang-Adó – lemezajánló Böngészde
Szemezgetés a világháló

kínálatából
Zöldköznapok – kézzelfogható, kézen-

fekvő környezetkímélő ötletek
http://www.zoldkoznapok.hu
Az 1990-es években kiadtak egy Zöld-

köznapi kalauz című könyvet, ami rengeteg
ötletet adott a háztartás környezetkímélőbbé
tételéhez. A könyvet azóta nem adták ki, de
elkészült a világhálós, aktualizált változata.
A honlap három részre tagoltan foglalkozik
az otthonnal, az emberrel és a közöséggel.
Az Otthon részben tanácsokat kapunk a tisz-
títással, fűtéssel, világítással, felújítással
kapcsolatban. Az Ember fejezet az egészség,
nevelés, ételek, víz, biokert témákban igazít
el. A Közösség pedig a fogyasztás, piac, hul-
ladékkezelés, közlekedés, szabadidő témá-
kat járja körül. A felsorolásokra kattintva ki-
nyílik a bővebb tudnivaló, legtöbb esetben
ötleteket is adva. Az egyes témaköröknél a
jobb oldali sávban könyv- és linkajánló teszi
teljesebbé az oldalt.

Barsi Balázs OFM honlapja
http://www.barsibalazs.hu
Barsi Balázs atya ferences szerzetes, a

sümegi rendház vezetője. Könyvei, beszé-
dei népszerűek, széles körben ismertek. Az
oldalon olvasható életrajza, megnézhetőek
előadásai, néhány könyve letölthető elekt-
ronikus formában. Aktuális naptár segít el-
igazodni a misék és lelkigyakorlatok idő-
pontjában. A könyvesbolt részben rendelni
lehet az atya könyveiből, lemezeiből. Ba-
lázs atya nem használja a világhálót, az ol-
dal a jóváhagyásával működik, de nem ő a
szerkesztő. A honlap célja, hogy az atya be-
szédei, írásai elérhetőbbek legyenek, az ér-
deklődők jobban megismerhessék életét és
természetesen az aktuális eseményekről is
időben értesüljenek.

Képes Krónika
http://www.kepeskronika.net
Németh Zsolt fizikus és magyarságkutató

vasvári előadásai kapcsán tévedtem a Képes
Krónika oldalaira. A honlap a kódex keletke-
zésének 650. évfordulója alkalmából elké-
szült CD-ROM korszerűsített változata. A
Böngészés menüpontra kattintva bejönnek a
krónika oldalai kicsinyítve, innen pedig egy-
egy oldalára kattintva tetszőlegesen nagyít-
hatóak, a latin szöveg magyarul olvasható
egy kisebb szövegrészben, ugyanakkor Papp
Zoltán hangján halljuk is, így a képekre job-
ban lehet koncentrálni. A lap kezelése elsőre
kissé nehézkesnek tűnik, intenzív „egeré-
szést” kíván, ezért tapipaddal ne vágjunk ne-
ki! Olvasásához a Silverlight plugin prog-
ramra van szükség, amelynek letöltését az el-
ső bejelentkezésnél felajánlja az oldal.

Jó böngészést a világhálón!
Baranyai GáborVasvár az interneten:

www.vasvar.hu
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A képviselő-testület május 27-én meg-
tartott ülésén megtárgyalta a gyermekvé-
delem helyzetét, beszámolót fogadott el,
melyet a Régióhő Regionális Hőszolgáltató
Kft. ügyvezetője tárt a testület elé. A testü-
let döntött az ősszel indítandó iskolai osz-
tály és csoportlétszámokról. Módosította a
Kardos László Általános Iskola, a Polgár-
mesteri Hivatal alapító okiratát, csatlako-
zott a Mária Út Egyesület és mozgalom
munkájához, s határozott arról is, hogy
tagként csatlakozik a Közép-európai Ön-
kormányzati és Területfejlesztési Szövet-
séghez. Megtárgyalta és elfogadta az Egész-
ségügyi Alapellátó Intézmény 2010. évi tel-
jesítménytervét is. A munkahelyteremtés
érdekében egyezség született az Als-Haller
Kft-vel is. Ennek értelmében a következő 5
évben 25 fő állandó létszámmal bővül a cég,
melyet a város támogat.

Gyermekjólét, gyermekvédelem

Sejber Mihály a Szociális Bizottság elnöke
foglalta össze a bizottság véleményét:

Jó az együttműködés a gyámhatóság és a
kistérségi ellátó szolgálattal. Jól működik a
jelzőrendszer, de problémák is vannak. Az
esetleges megelőzés a kollégák túlterheltsége
miatt nem tud elég hatékonyan működni. Akár
a létszámbővítés is indokolt lenne, de erre nin-
csen mód. Az ügyfélfogadás feltételei is kriti-
kusak, a kényes témák esetében különösen ne-
héz érvényt szerezni a személyiségi jogok vé-
delmének. Szakmai oldalát is áttekintettük e
kérdéskörnek. Megoldást jelenthetne, ha a
szolgáltatás területén minimális bővülés tör-
ténne, ám a pszichológus beállítása kérdéses.
A családok életvitelén – bár nem tud változ-
tatni a pszichológus – de munkájára nagy
szükség lenne. A lehetőségek? A túlterhelt
rendszer bár nem omlott össze, de nagyon
nagy terhekkel küzd.

Kovács Tilda alpolgármester hozzászólá-
sában így összegzett: Sziszifuszi munka ez, de
minden apró sikernek örülni kell, hisz gyer-
mekek életéről van szó. A legnagyobb ered-
mény, ha életveszélybe egy gyermek sem ke-
rül, s nem éhezik. Sokaknak kell odafigyelni a
környezetünkben élő gyermekekre.

Ahol az anyagi hiány miatt érzelmi és szo-
ciális problémák vannak, ott – kutatások is ezt
bizonyítják – a folyamat előbb-utóbb devian-
ciához vezet. Jogosan elvárható igény, hogy a
családból legalább az egyik szülő végezzen
munkát. Ha deviáns a környezet, akkor a
problémák újratermelődnek. Vannak csalá-
dok, akiknél e folyamat végigvonul több ge-
neráción át.

Hangszigetelt ajtóval ellátott iroda kell,
hogy az érintetteknek az emberi méltóságát
inkognitóban tudják tartani. Nehéz munkát

végeznek a gyermekvédelemmel foglalkozók,
maximális köszönet és elismerés munkáju-
kért. Egyben kérte az intézmények kollégáit,
hogy a gyermekvédelmi feladatokban a jelző-
rendszer továbbra is olyan eredményesen mű-
ködjön, mint eddig. A testület a beszámolót
egyhangúlag elfogadta.

Régióhő 2009. évi mérlegbeszámolója

Zágorhidi-Czigány Csaba tanácsnok el-
mondta, hogy a felügyelő bizottságnak tagja
Tóth Balázs, ám nem tud jelen lenni, ezért vé-
leményét, észrevételeit ő tolmácsolja. A fel-
ügyelő-bizottsági beszámoló kapcsán érzékel-
hető, mondhatni örvendetes, hogy az elmúlt
évben keletkezett hiányt tudták kezelni, a kö-
vetkező évben már nyereségessé válhatnak,
bár ennek némileg ellentmond az a tény, hogy
nőnek a kintlévőségek. Határozottan kell ke-
zelni a behajtást, akár közjegyző közreműkö-
désével is. Dilemmáztak – kell-e önkormány-
zati felügyelet alatt tartani a gazdasági társa-
ságot – vagy hagyják önállóan dolgozni, gaz-
dálkodni? Korszerűen gazdálkodnak, jól pá-
lyáztak, s a biomassza-fűtőmű beruházás
előbbre lépést jelenthet az energiatakarékos-
kodás irányába. 

Dr. Fabók Tibor képviselő azt firtatta, hogy
mekkora összegtől indítják el a tartozókkal
szemben a peresítést?

Németh István a kft. ügyvezetője válaszá-
ban elmondta: 100 ezer forint tartozásnál jogi
útra terelik a kérdést. A bíróságra nagy szám-
ban küldik a keresetet, majd a végrehajtás kö-
vetkezik. Amikor a foglalás következne, az
érintettek általában kifizetik a tartozást. A
kintlévőségek behajtása futószalagon megy.
Természetesen előfordul olyan eset is, hogy
nincs mit behajtani.

Bedics Antal képviselő elmondta. Nem érti,
miért éri meg nem fizetni a bérlőnek? Ugyanis
annyira elharapózott a tartozás. Épp ezért nem
tartottam jó megoldásnak, hogy az önkormány-
zatok ilyen mélységben gyámkodjanak egy
gazdasági társaság felett. Díjemelésnél is ráját-
szanak erre többen. A többség családi házban
lakik, velük szemben diszkriminatív ez az eljá-
rás. Kényelmes a távfűtési rendszert igénybe
vevők magatartása. Mindenfajta megoldást az
önkormányzatoktól várnak. 

V. Németh Zsolt polgármester hozzászólá-
sában kifejtette: Ha a 3 várost együttesen vizs-
gáljuk, látható. A térségben itt a legjelentő-
sebb a munkanélküliség és itt a legnagyobbak
a szociális problémák is, ám a kintlévőség
mégis itt a legkisebb volumenű. Az is látható,
hogy a kft-nek nincsen korszerű ügyviteli
rendszere, amivel a kintlévőségeket kezelnék.
S azt is ki kell mondani, nincsen realitása an-
nak, hogy az önkormányzat ez alól a teher alól
ki tudná vonni magát. Az itt lakók képvisele-

tét is el kell látnia az önkormányzatnak. Sike-
res volt az elmúlt évek küzdelme, hogy ne in-
duljon meg a rendszerről történő leválás. Ahol
vállalkozókat vontak be Magyarországon bár-
mely szolgáltatásba, ez nem vezetett sikerre, a
szolgáltatás díjai mindenütt az egekbe szök-
tek. Ezen a területen ez sem következett be.

Amikor az energiaárakról beszélünk, akkor
szólni kell az aprítékról, az alternatív energia-
források rendszerbe állításáról, a geotermikus
energia igénybe vételéről, a korszerű fűtési
rendszerbe történő beviteléről. Itt helyben
akár új termálkút fúrásával is. Ez a hagyaték
maradt nekünk. Viszont az önkormányzat és a
kft. is jelentős erőfeszítéseket tettek az elmúlt
években annak érdekében, hogy az árak és a
fűtési energia termelés minél kevesebb fejfá-
jást okozzon az önkormányzatnak és polgára-
inak.

Németh István ügyvezető ismét szót kért és
elmondta: a tartozások behajtásánál nem vesz-
szük figyelembe a szociális helyzetet. Holott
sokszor látjuk, az adósnak választania kell:
vagy eszik, vagy kifizeti a tartozást.

Kovács Tilda alpolgármester rámutatott: a
szociális lakások bérlőinek többsége nyugdí-
jas. Elgondolkodtató: eszünk vagy fizetjük a
távhőszolgáltatás számláit – mondták. Nyáron
tudják kifizetni, kiegyenlíteni elmaradásukat.
Amikor kiadjuk a lakásokat, ez nem lenne jár-
ható út, de ha x összegű lakbér és köztartozá-
sa van, akkor olyan szerződést kell kimunkál-
ni, hogy felmondható legyen a szerződés. A
fogyasztási mérőműszerek felszerelése is
könnyíthet a bérlők helyzetén.

A képviselő-testület a Régióhő Kft. gazdál-
kodásáról készült 2009. évi mérleget elfogad-
ta és megszavazta a bérleti és üzemeltetési
szerződést is, melyet a „Biomassza alapú táv-
fűtés Vasváron” című pályázathoz kapcsoló-
dik. Ebbe a projektbe az önkormányzat tulaj-
donrésszel vesz részt. Ezért kell üzemeltetési
szerződést kötnie a két félnek.

Tanulói csoportlétszámok
a következő tanévben

Dr. Wessely István tanácsnok, a Kulturális
Bizottság elnöke elmondta: az előző évekhez
képest nagy változás nincsen, az általános is-
kolából kifut az utolsó 3-osztályos évfolyam.
Örvendetes, hogy az elsőben is 2 osztály in-
dul. A város többi iskolájában az eddigi struk-
túra megy tovább. Ennek értelmében 6 óvodai
csoport indul, a Kardosban évfolyamonként 2
csoport, ez összesen (8 osztályban) 16 csoport
plusz egy, az alsóújlaki tagiskolai csoport.

Az sni-ben 1 csoport indul. Napközis cso-
portok száma 1-4-ig 4 csoport, 5-8-ig 1 nap-
közis csoport. Az iskola várható létszáma: 372
tanuló, eltérő tagozaton 4 tanuló, tagiskolában
17 tanuló, mindösszesen 393 tanuló.

Önkormányzati ülés
Gyermekvédelem, beszámolók, induló iskolai csoportlétszámok,

folyószámla hitelkeret bővítése
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A Hegyháti Foglalkoztatási Paktum szer-
vezésében továbbra is rendszeresek azok az
információs fórumok, melyeken az álláske-
resők mellett az önkormányzatok vállalko-
zások, civil szervezetek képviselőit is tájé-
koztatják a foglalkoztatás terén nyíló lehe-
tőségekről, pályázatokról, támogatásokról.
Májusban is volt ilyen fórum, melyre első-
sorban polgármesterek és civil szervezetek
fogadták el a meghívást. A programon tájé-
koztató hangzott el az OFA közfoglalkozta-
tás-szervező alkalmazására kiírt pályázatá-
ról. A forrás az egyes önkormányzatok szá-

mára is lehetővé teheti munkatársak 6 órás
alkalmazását hat hónapos időtartamra teljes
munkabér-támogatással. A résztvevők meg-
ismerkedhettek a szociális szövetkezetek-
ben rejlő foglalkoztatási lehetőségekkel is,
mely a kistelepülések számára is új lehető-
ségeket kínál a foglalkoztatásra. 

Királyné Kerék Anikó, az Országos Fog-
lalkoztatási Közalapítvány Nyugat-dunán-
túli Regionális Irodájának munkatársának
előadása után a 3 hegyháti önkormányzat is
kérte a pályázatíráshoz a közalapítvány
munkatársának segítségét.

A Hegyháti Foglalkoztatási
Paktum hírei

Foglalkoztatási Információs börze a Hegyháton

Az Országos Foglalkoztatási Közalapít-
vány (OFA) Hálózat Nyugat-dunántúli Re-
gionális Irodája munkáltatói fórummal egy-
bekötött állásbörzét szervez június 9-én,
szerdán 9.00–14.00 óráig Szombathelyen
az MMIK-ban. A programra az álláskeresők
mellett vállalkozásokat, civil szervezeteket
és képző intézmények képviselőit is várják.
Az utóbbiak számára a rendezők kiállítóhe-
lyet biztosítanak, ahol bemutathatják szol-
gáltatásaikat, valamint azokat a lehetősége-
ket, állásajánlatokat, amelyek az álláskere-
sők számára nyújtanak lehetőséget az el-
képzelésüknek megfelelő munka illetve
szakképzés kereséséhez.

Az állásbörzével párhuzamosan fórumot
is szerveznek, ahová a munkáltatókat érintő
aktuális témák legprominensebb előadóit is
meghívták a szervezők. Szó lesz majd töb-

bek között az alkalmi (egyszerűsített) fog-
lalkoztatás megváltozott szabályairól, a fi-
zetési meghagyásra vonatkozó, június 1-től
életbe lépő változásokról, a munkába járás
költségtérítésének május 1-től megváltozott
szabályairól, a GYES-re, GYED-re vonat-
kozó munkáltatókat érintő változásokról, a
rehabilitációs járadék, rehabilitációs hozzá-
járulás 2010-es szabályairól, a START
Plusz és START Extra kártyáról, a tanuló-
foglalkoztatásról a munkáltatók és a tanulók
szemszögéből, és a foglalkoztatást segítő
támogatásokról. Az állásbörzével és a mun-
káltató fórummal kapcsolatban bővebb in-
formáció Laki Edinától – az OFA Hálózat
Nyugat-dunántúli Regionális Iroda munka-
társától – a 94/814-303-os telefonszámon,
vagy a laki.edina@ofa.hu e-mail címen
kaphatnak az érdeklődők.

Állásbörze Szombathelyen

Ismét Gyermek és Ifjúsági Nap Vasváron
június 6-án, vasárnap a Szentkút fürdő terü-
letén és környékén.

A programokról:
• 14 órától modellező bemutató a Piac te-

rületén
• 14.30 órától kulturális csoportok bemu-

tatója a nagymedencénél felállított színpa-
don (néptánc, társastánc, modern tánc, kö-
télugró bemutató, színdarab...)

• 16.30 órától zsonglőr bemutató a szín-
padon

• Légvár, óriás csúszda, körhinta, lufihaj-
togatás, trambulin, bohóc, édesség...

LOGO Mobil busz, rendőrautó, tűzoltóa-
utó...

Fürdőhasználat 25 éves korig ingyenes!

Gyermek és
Ifjúsági Nap AZ AUTÓS – MOTOROS ISKOLA

INTENZÍV
SZEMÉLYGÉPKOCSI-,
MOTOR KERÉKPÁR-
ÉS MOPED-VEZETŐI
TANFOLYAMOKAT

indít folyamatosan

VASVÁRON
a Postaforgalmi Szakközépiskolában.

Ny. sz.: 18-0054-04          Alsz.: 0553

94/511-951
www.topido.hu

A Városi Zeneiskolában a fenntartó alapfo-
kú zenei képzést 12 évfolyamon engedélyez.
Ennek keretében korcsoportonként 6-18 és
18-23, illetve igény szerint felnőtt korú zene-
iskolai képzést biztosít. Induló tanszakok:
zongora, hegedű, brácsa, furulya, fuvola, réz-
fúvós, szolfézs, klarinét és szaxofon.

A testület egyhangúlag elfogadta a fent
említett osztály és csoportlétszámok indítását
a 2010-es tanévre.

Als Haller Kft. kérelme

A képviselő-testület akceptálta a kft. ké-
relmét, melynek értelmében az üzem létesíté-
séhez szükséges területvásárlás teljes össze-
gét kifizetik annak érdekében, hogy minél
előbb tulajdonjogot szerezhessenek ott, és el-
indulhasson a beruházás, melynek célja,
hogy 2–3 hónapon belül elkészülhessenek a
beruházással.

A teljes vételár 14,532 millió forint. Az ál-
lami támogatás fejében vállalja, hogy a jelen-
leg meglévő 8 dolgozó mellett + 25 fő mun-
kavállalót 8 órás munkaidőben 3 éven át fog-
lalkoztat munkaadóként.

Folyószámla hitelkeret bővítése

Önhibáján kívül forráshiányos gazdálko-
dást folytat a város (önhiki), ám önhiki-pályá-
zatot nem tudott benyújtani a város. Átmene-
tileg van szüksége a városnak folyószámla hi-
telkeretre, mivel a lekötött pénzállomány fel-
szabadítása csak ezután várható. A pályáza-
tokhoz kapcsolódó kifizetések indokolják el-
sősorban a 130 millióig felemelhető keretösz-
szeg emelést. Reálisnak mondható az OTP
ajánlata. A 90 milliós hitelkeret 3 éve elegen-
dő volt. 2007-ben 29 milliót tett ki a keretösz-
szeg, majd nem vették igénybe 2008-ban, és
60 millió volt 2009 év végén ez a hitelkeret. 

A mostani 80 milliós keretre az induló be-
ruházások miatt van szükség, így 50 millió fo-
rint a fejlesztésekre, ebből 24 millió a város
rehabilitációval kapcsolatos, ami 2009-ről hú-
zódott át, s 28 millió forint az iskola felújítás-
hoz kapcsolódik. 

Az iskola felújításánál a fordított áfa meg-
fizetése miatt kellett 24 milliót befizetni, s en-
nek a megelőlegezése 5 hónapon át a hitelke-
retből történt. 

A 75 milliós hiányból 15 millió zárolásra
került, bizonyos nagyságú támogatást vár a
város, s mellette a fejlesztési pályázatoknál a
fordított áfafizetés is indokolja a hitelkeret bő-
vítését. A biomassza erőmű építése esetén is
hasonló konstrukcióval kell számolnia a vá-
rosnak.

Az előterjesztésben még 100 milliós szer-
ződés szerepelt, az OTP 130 millióban enge-
délyezi a hitelkeretet. A rendelkezésre állás
0,5%. S kedvező kamatra lehet felvenni. 

Kovács Tilda alpolgármester rámutatott.
Nem a város költekezik, hanem az utófinan-
szírozás okoz mindig likviditási problémát.
Így van ez most is. A képviselő-testület egy-
hangúlag megszavazta a folyószámla hitelke-
ret 130 millióra bővítését. 

– sok –
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Tisztújítás történt a Vasvári VSE leg-
utóbbi közgyűlésén. Az elfoglaltságai mi-
att leköszönő Rózsás Miklóstól Németh
Attila (vagy ahogy lehet többen ismerik:
Némo) vette át az elnöki feladatokat. En-
nek apropóján beszélgettünk terveiről,
céljairól, a VVSE helyzetéről.

– Mikor kerestek fel, hogy elvállalnád-e
az elnökséget? Hogy fogadtad, hogy Rád
gondoltak?

– Pár hónappal ezelőtt keresett fel a ve-
zetés ez ügyben. Rövid gondolkodási időt
kértem, és úgy döntöttem, elvállalom a
megtisztelő feladatot. Ezúton is köszönöm a
bizalmat és a biztatást, amit jelölésemkor és
az azt megelőző hetekben tapasztaltam. Na-
gyon örültem a felkérésnek, hiszen nagyon
megtisztelő feladat a Vasvári VSE elnöké-
nek lenni. Mindig is szerettem volna tenni
Vasvár sportjáért, és most ezúton is meg-
ígérhetem, hogy legjobb tudásom szerint
fogom feladataimat ellátni.

Szeretném megköszönni az egyesület
tagjainak nevében is elődömnek, Rózsás
Miklósnak a Vasvár VSE-ért végzett mun-
káját.

– Habár Vasváron sokan ismernek, kér-
lek pár szót mondj magadról, a sporthoz va-
ló kötődésedről!

– 1981-től 1984-ig az akkor még Vasvá-
ri HSK birkózó szakosztályában, majd azt
követően 1995-ig a labdarúgó szakosztály-
ban sportoltam. Ezt követően 5 év alatt 5
különböző egyesületben futballoztam, majd
ismét Vasvár következett, ahol 2003-ban
hagytam abba az aktív labdarúgást. A köz-
ben eltelt évek alatt a labdarúgás mellett ké-
zilabdáztam és kosárlabdáztam iskolai szin-
ten, valamint 12 alkalommal teljesítettem a
Hegyhát 50 teljesítménytúrát, ezen kívül
1989-ben és 1990-ben a bécsi „Frühlings”
és a budapesti „IBUSZ” maratont (42,195
km) is lefutottam. Jelenleg is sportolgatok.
Heti rendszerességgel focizunk barátaim-
mal.

– Múltadból és helyi kötődésedből adó-
dóan is ismerted már a VVSE-t, most azon-
ban közelebbről kell megismerned. Mennyi-
re sikerült ezalatt a rövid idő alatt átlátnod
az egyesület jelenlegi helyzetét, felépítését,
munkáját?

– A helyi sportot természetesen kívülál-
lóként is nyomon követtem, ezért már a fel-
kérésemet megelőzően is rálátásom volt va-
lamennyire az egyesület munkájára. A
konkrét átadás-átvételi feladatok jelenleg
folyamatban vannak, tüzetesebben ezek
után fogom látni az elvégzendő feladatokat,
teendőket.

– Mik azok a feladatok, amiknek először
kell nekilátnod, nekilátnotok?

– Fontosnak tartom, hogy minél hama-
rabb konkrét, reális terveket dolgozzunk ki
a jövőre vonatkozóan. Ennek érdekében
össze kell ülnünk az elnökséggel, a szak-
osztályok vezetőivel, hogy kézzelfogható
stratégiánk legyen a VVSE jövőjére. Azt
gondolom, hogy többen tudják rólam, hogy
én mindig is csapatjátékos voltam. Persze
nekem is vannak terveim, de egyesületünk
feladatait mindenképpen az elnökséggel
egyeztetve fogjuk kitűzni.

– Tervezel változtatást a vezetés, az el-
nökség munkájában?

– Szeretném, ha az elnökségi ülések
rendszeresek lennének. Itt a szakosztályok
vezetői be tudnak számolni az előző idő-
szakban elért eredményeikről, tevékenysé-
gükről, munkájukról, igényeikről. Így a tel-
jes vezetés képben lesz az egyesület átfogó
munkájáról. Ezáltal könnyebben meg tud-
juk határozni a szükséges konkrét feladato-
kat, irányokat.

– Mik szerepelnek a rövid, közép és hosz-
szú távú terveid között?

– Rövid távú feladat, hogy a felnőtt lab-
darúgó csapat megőrizze a megyei I-es tag-
ságát, illetve a következő szezonra egy jó
csapat építése.

Szeretném javítani a kommunikációnkat
is. Szükségesnek tartom az önkormányzat-
tal, támogatóinkkal, szurkolóinkkal és ter-
mészetesen az itt sportoló fiúkkal és lá-
nyokkal való folyamatos kapcsolattartást.
Nemcsak a gyermekekkel, hanem szüleik-
kel is, hiszen elfoglaltságuktól függ, hogy
például gyermekeik részt tudnak-e venni a
sportrendezvényeken.

Ezt fontos megtenni mind személyesen,
mind a sajtó, a média útján is.

Ennek érdekében folyamatban van a
Vasvár VSE weboldalának készítése. Itt fo-
lyamatos, naprakész információkkal kell
rendelkezésre állnunk, ami nem lesz köny-
nyű feladat, de mindenképpen előrelépést
fog jelenteni.

Közép és hosszútávon a legfontosabb az
anyagi stabilitás megteremtése – jelenleg a
nagyon szűk alapműködéshez elegendőek a
forrásaink – és az utánpótlás kinevelése, va-
lamint megtartása. Probléma ugyanis a lab-
darúgás vonatkozásában – nem csak nálunk
–, hogy a kinevelt utánpótlás korú játéko-
sok, ahelyett, hogy folyamatosan be tud-
nánk építeni őket a felnőtt csapatba, a több
játéklehetőség érdekében alacsonyabb osz-
tályú csapatokhoz igazolnak. Pedig rájuk
lehetne építeni, hiszen például a serdülő-
csapatunk aranyérmet, U-13-as csapatunk
pedig bronzérmet szerzett az idei szezon-
ban!

És ha már a tervekről beszélünk, ki sze-
retném emelni, hogy egyesületünk 2012-
ben 100 esztendős lesz! Méltón kell felké-
szülnünk a jeles eseményre! Ezúton is je-
lezném valamennyi olvasónk felé, hogy az
ünnepi rendezvényekkel, esetleg rendez-
vény-sorozattal kapcsolatosan ötleteket szí-
vesen fogadok mindenkitől. Véleményem
szerint 2011. végére már konkrét program-
mal kell rendelkeznünk a méltó felkészülés
érdekében.

– A labdarúgás mellett a természetjáró
szakosztály, a szivacskézilabda és a kölyök
szakosztályok működnek az egyesület kere-
tein belül. Az ő esetükben mik a tervek, a le-
hetőségek?

– A természetjárók már egy összeszokott
csapat, önálló szakosztályként működnek,
szervezik programjaikat, működésüket.

A szivacskézilabda esetében céljaink kö-
zött szerepel egy ütőképes generáció kine-
velése, akikre építve reményeink szerint
mihamarabb újból NB-s csapata lesz a vá-
rosnak. Mivel ők most még az általános is-
kolás korosztályból kerülnek ki, ezek kicsit
távolabbi tervek.

Az utánpótlás csapatokban focizó külön-
böző korosztályú gyerekek ügyesek, az ő
esetükben is érvényes, amit már fentebb is
említettem, hogy megtartsuk a nálunk kine-
velt játékosainkat. Motiválni szeretnénk
őket, hogy fontosnak érezzék, hogy Vasvá-
ron maradjanak, itt sportoljanak.

– Említetted a jó kommunikációt, a kap-
csolattartást. Hogy állnak a helyiek most a
sport mellé, mennyire követik nyomon?

– Sajnos az utóbbi években csökkent az
érdeklődés, ami nagyon jól nyomon követ-
hető a labdarúgó mérkőzések nézőszámán
is. Tudják, hogy van csapat, néha talán még
az újságban is elolvassák az eredményeket,
de sokszor csak ennyi. Nehezebben moz-
dulnak ki, passzívabbak az emberek. Ezen
mindenképpen változtatni szeretnénk. Az
elnökség elvállalásakor is motivációt jelen-
tett a sport és az ahhoz kapcsolódó vonzás-
körzet felpezsdítése.

Új elnök a Vasvár Városi Sportegyesület élén
Németh Attila veszi át a vezetői feladatokat
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– Mit terveztek ezzel kapcsolatban?
– Szeretném, ha az egyesület nyitna a

„civilek” felé is, ha jobban bekapcsolódna a
város közösségi életébe, és viszont.

Ezt a célt szolgálhatná egy „öregfiúk”
csapat létrehozása is, ahol az aktív pályafu-
tásukat abbahagyó sportolóinkat összefog-
hatnánk, egy újabb közösségi teret is meg-
teremtve ezzel. Ehhez kapcsolódóan bein-
dulhatna a „Baráti Kör”, ami a ’90-es évek-
ben jól működött, és nagyban segítette az
egyesület munkáját.

Kiváló alkalom lesz egy jó programra
mindenki számára a június 26-án rendezen-
dő I. Sport-Zene Fesztivál, ahova szeretettel
várunk mindek érdeklődőt. Ez egy remek,
színvonalas rendezvény lesz, melyen min-
den sport- és zeneszerető ember megtalálja
a számítását. Egész napos, változatos elfog-
laltságokat kínálunk az egész család számá-
ra, a gyermekeknek valamennyi program
ingyenes lesz.

Bábszínház, lovaglás, arcfestés, kutyás
bemutató, főzőverseny színesíti a napot. A
felnőtteket – különösen a férfiakat – való-
színűleg az utóbbi idők legsikeresebb ma-
gyar labdarúgó csapatának mérkőzése fogja
lefoglalni. Az 1985-ben UEFA-kupa döntős
Videoton öregfiúk csapata lesz a VVSE
öregfiúk vendége. A mérkőzést követően a
meghívott zenekarok neveiből láthatóan
színvonalas szórakozási lehetőség nyílik az
est további részében is.

Szeretném, ha látnák az emberek, hogy
az egyesület munkája nem csak a sportolás
biztosítását jelenti. Egy csapat akkor igazán
csapat, ha a pályán kívül is együtt van. Aki
sportol – azon kívül, hogy sokat tesz az
egészsége megőrzéséért – az közösségi él-
ményeket is szerez, a sportnak nevelő, fe-
gyelmező hatása van, és egy jó alternatíva a
fiatalok előtt is az „elkallódás” ellen.

– Van tervben, illetve van-e realitása, va-
lamilyen fejlesztésnek, beruházásnak a
VVSE-nél?

– Terveink természetesen vannak, de
ezekhez a forrásokat elő kell teremteni.
Nem mondtunk továbbra sem le a műfüves
pálya kialakításáról, de ez jelenleg nem rea-
litás. Pedig amennyiben megépülne, a bér-
beadása jó bevételi forrást is jelentene, mi-
vel nagy igény van az ilyen jellegű pályák-
ra!

– Zárszóként mit szeretnél még elmonda-
ni az olvasóknak?

– Szeretném, ha a VVSE hosszú távon
működne Vasvár sportját szolgálva. Bízom
benne, hogy ennek érdekében mindenkivel
megtalálom a megfelelő hangot, és egy ütő-
képes csapatot tudunk létrehozni, nemcsak
a pályákon, hanem a vezetésben is egyaránt.
Büszkék vagyunk a múltunkra, és hosszú
távra tervezünk.

Ezt szeretném a legjobb tudásommal
szolgálni.

– Köszönöm a beszélgetést, és sikerek-
ben gazdag elnökséget kívánok!

Dokey

A május 21-én, pénteken megtartott köz-
gyűlés fő témája a 2009-es év eredményeinek
és gazdálkodásának megvitatása mellett a leg-
fontosabb napirendi pont a tisztújítás és az I.
Vasvári Sport-Zene Fesztivál programjának és
lebonyolításának a megvitatása volt.

Rózsás Miklós leköszönő VVSE elnök
megköszönte az önkormányzat támogatását,
az egyesület tagjainak a munkáját és elmond-
ta, hogy a lemondását már régóta fontolgatta,
mivel nem tudott az egyesület ügyeivel az ál-
tala elvárt színvonalon foglalkozni, és úgy
érezte, új impulzus kell a jövőbeli sikeres mű-
ködéshez. A felajánlott lemondást a jelenlévő
tagság elfogadta, és egyhangú szavazás után
határozatba foglalta.

A napirendi pont folytatásaként a jelölőbizott-
ság felkérte Németh Attila elnökjelöltet, hogy is-
mertesse az elképzeléseit és a programját.

A városban „Némó” becenéven ismert jelölt
elmondta, hogy nagy feladatnak tekinti, hogy
az 2012-ben 100 éves egyesületet elnökként
irányítsa, és megszabja azt az irányvonalat, ami
mentén sikeres évek várhatnak a sportolókra.
Programjában kiemelte a közösségi összefogás
szerepét, ami a működéshez szükséges anyagi
feltételek mellett a legfontosabb közösségszer-
vező erő. (A frissen megválasztott elnökkel in-
terjú olvasható a jelenlegi lapszámban.)

A jelölőbizottság szavazásra alkalmasnak
tartotta a jelöltet, a közgyűlés pedig teljes lét-
számával támogatta Németh Attila elnökké
választását.

Következő napirendi pontként a szakosz-
tályok beszámolója került sorra, melyet szintén
tartózkodás és ellenszavazat nélkül fogadott el
a jelenlévő tagság. Az utánpótlás eredményeit
Pálla Csaba alelnök ismertette, melyek közül
kiemelendő az Unger József és Gyöngyösi
Gergő által edzett serdülő csapat bajnoki címe
és Pados Tibor U-13-as csapatának a bronzér-
me. A serdülők még szebbé tehetik az eredmé-
nyeiket, ha a június 5-én, szombaton 9.00-tól a

Király Sportcentrumban rendezendő megyei
döntőn sikeresen szerepelnek.

Kovács Tilda alpolgármester asszony gratu-
lált az újonnan megválasztott tisztségviselőnek
és a Vasvári Önkormányzat részéről támogatá-
sáról biztosította az egyesületet. Elmondta,
hogy nagyra értékeli az egyesületben dolgozók
munkáját, és további sok sikert kívánt ehhez a
nehéz, de egyben szép feladathoz.

Legutolsó napirendi pontként a jelenlévők
megvitatták az I. Vasvári Sport-Zene Fesztivál
programját és lebonyolításának a részleteit.
Minden egyesületi tag örült, hogy ismét meg-
rendezésre kerül egy olyan program, ami me-
gyeszerte viheti a város és a kistérség jó hírét.

A rendezvény gazdag programkínálatával
nemcsak Vasvár lakóit szeretné szórakoztatni,
ezért a Hegyháton élő minden embert sok sze-
retettel várnak június 26-án a focipályára. A
részletes program hamarosan megismerhető
lesz a kihelyezett plakátokról. Az egyik fő at-
trakció a Vasvár VSE-Videoton UEFA-kupa
ezüstérmes csapatának a mérkőzése, de a
Slinky, a Spin Bacters együttesek, valamint az
Ős-Lord és az OCHO MACHO zenekarok
fellépése is garantáltan jó szórakozást nyújt a
vendégeknek. Egész napos rendezvény lesz, a
reggel kezdődő nemzetközi utánpótlás torná-
val, a főzőversenyen át a bábszínházig és a lo-
vagoltatásig.

Mivel a rendezvény bevételét a VVSE mű-
ködésére fordítjuk, belépőt szeretnénk szedni.
Kedvezményes áron elővételben lesz lehető-
ség jegyet venni a Fő téri Újságos Pavilonban
június 3-tól. Gyermekeknek ingyenes a belé-
pés. Kérjük a megértésüket, de a színvonalas
programok lebonyolítását nem tudjuk saját
erőből megvalósítani.

Miután minden napirendi pontról megvolt
a szavazás, a közgyűlés bezárásra került azzal,
hogy legközelebb a Fesztiválon találkozhat-
nak ekkora számban az egyesületi tagok.

– Fuksz –

VVSE-közgyűlés

A rendszeres gyermekvédelmi kedvez-
ményt igénybe vevő gyermekes családok fi-
gyelmét felhívjuk, hogy a kedvezményre való
jogosultságot évente felülvizsgáljuk.

Akinek a korábbi határozatban 2010. július
1. szerepel, mint a jogosultság vége, és a jö-
vedelmi viszonyai nem változtak, annak júni-
us hónap folyamán szükséges benyújtania a
kérelmét, amennyiben a továbbiakban is
igényli a kedvezményt.

A kérelemhez nyomtatvány az önkormány-
zaton, Dr. Kiss Attila osztályvezetőnél, vagy a
Gyermekjóléti Szolgálatnál igényelhető.

Az utolsó havi nettó jövedelemről igazo-
lást kell benyújtani. A jövedelemhatár a ked-
vezmény megállapítása szempontjából a ko-
rábbi összeggel azonos:

• A gyermek/eket együtt nevelők esetében:
37.050 Ft/fő

• A gyermek/eket egyedül nevelők eseté-
ben: 39.900 Ft/fő.

A vagyoni helyzetet is vizsgálni kell a ké-
relem benyújtásakor.

A kedvezmény továbbra is biztosítja:
• a gyermekek ingyenes étkeztetését óvo-

dás kortól 7. osztályos korig, 
• az ingyenes tankönyvre való jogosultsá-

got általános és középiskolában,
• évente két alkalommal gyermekenként

5800 Ft-ot,
• a hátrányos helyzetű gyermekek számára

kiírt iskolai pályázaton való részvétel lehető-
ségét (külön nyilatkozattételt követően).

Igazgatási Osztály

Felhívás
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• SUZUKI kis motorkerékpár eladó. Ér-
deklődni a 370-369-es telefonszámon lehet.

• Vasváron, az Újlaki utcában 2,5 szobás,
gázkonvektoros családi ház 1300 m2-es te-
lekkel eladó. Érdeklődni 17 óra után: 06-
30/3614583.

Apróhirdetés

Vasvári Újság
az interneten is:

www.vasvar.hu

CSERÉPKÁLYHA
ÉS KANDALLÓ

KÉSZÍTÉS, ÁTRAKÁS ÉS JAVÍTÁS
MAGYAR FERENC • Tel.: 20/5212475

Dr. Bertha András rákkuta-
tó – toxikológus professzor
nemzetközi szabadalommal
védett készítményeivel hat-
hatós segítséget ajánl min-
dennemű betegségben.

• Daganatos családi kórtörténet
esetén megelőző terápia!

• Rendkívül hatékonyan felszí-
vódó és hasznosuló vitamin-
készítmény gyermekeknek és
felnőtteknek

Szeretettel várjuk hívását:

06-70/458-8268

Május 29-én szombaton este zsúfolásig
megtelt a Cafe Palazzo terasza és a nemrég
megfiatalított, megújított kávézó. A vendég
nem más volt, mint Szép Bence, a stend up
commedy új arca, pontosabban hajtalan fi-
gurája. Szerencsére a hajhagymák szünetel-
tetett termelése nem járt együtt poénsorva-
dással. Bence természetesen bedobta magát
a tőle megszokott „Szépbencés stílusban”.
Mit mondjunk? Szem nem maradt szárazon.

Hazai pálya ide, hazai pálya oda, Bence
örömmel és mindenre kiterjedő odafigyelés-
sel már hónapokkal előbb tervezte ezt a fel-
lépést, s nagy műgonddal csiszolta eddigi
poénbombáit. Mivel bombariadó sem késlel-
tette az időzített poénbombák robbanását, el-
mondhatjuk, fáradozását siker koronázta.

Gratulálunk! És jó kezdeményezés volt a
kávézó üzemeltetőitől a kultúra befogadása is.

– sok –

Palazzo kontra Szép Bence


